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ұйымдар үшін 6 айға 5827,65 тг
Жеке жазылушылар үшін 6 айға 3079,65 тг

Санаты
«Қазпошта» АҚ каталогы бойынша
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ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!
Облыстық «Ortalyq Qazaqstan» газетіне Облыстық «Ortalyq Qazaqstan» газетіне 

2024 жылдың II жартыжылдығына2024 жылдың II жартыжылдығына
 жазылу науқаны жалғасуда. жазылу науқаны жалғасуда.

Газетке жазылуды «Қазпошта» АҚ пошта Газетке жазылуды «Қазпошта» АҚ пошта 
байланысының барлық бөлімшелерінде, байланысының барлық бөлімшелерінде, 

сондай-ақ, редакцияда ресімдеуге болады.сондай-ақ, редакцияда ресімдеуге болады.

сыз ақпараттарға мониторинг 
жүр гізіп отырады. Агенттіктің Қа
рағанды облысы бойынша депар
таментінің мемлекеттік қызмет 
са ласындағы бақылау басқармасы
ның басшысы Бақтияр Макеевтің 
айтуынша, биыл облыс бойынша 
5 жағымсыз ақпарат жарияланған. 
Олардың барлығы жергілікті атқа
рушы органдарға қатысты. 

– БАҚтағы жағымсыз ақпа
раттарға мемлекеттік органдардың 
тиісті лауазымды тұлғалары уақы
тында жауап қатпайды. Мысалы, 
биылғы жағымсыз ақпараттың 
60%ына департамент қызметкер
лері араласқаннан кейін ғана тиісті 
шаралар қабылданды. Бұл ретте 
әдеп жөніндегі уәкілдердің аталған 
бағыттағы жұмысы көрінбейтінін 
айту керек. Ал, олар мемлекет
тік қызметшілердің қызметтік 
әдеп нормаларын бұзу мәселесіне 
тұрақты түрде БАҚта және әле
уметтік желіде мониторинг жүр
гізіп, тиісті шаралар қабылдауы 
қажет, – дейді Бақтияр Макеев.

«Тәртіпке бағынған құл болмайды»
Мемлекеттік тәртіпті нығайтып, қызметтік әдеп нормаларын бұзудың алдын алатын Мемлекет-

тік қызмет істері агенттігінің Қарағанды облысы бойынша департаменті Әдеп жөніндегі кеңесінің 
кезекті отырысы өтті. Бұл жолғы міндет – жазалау емес, алдын алу. Атап айтқанда, мемлекеттік 
қызметшілердің жұмысына қатысты БАҚ-та және интернет-ресурсындағы жағымсыз ақпараттарға 
жүргізілген мониторинг нәтижесі, мемлекеттік орган басшыларымен сыбайлас жемқорлықтың ал-
дын алу, әдеп нормаларын жетілдіру, тәртіптік комиссияның жұмыс нәтижелері. Кеңес төрағасы 
Жандос Сәрсеннің басшылығымен өткен отырысқа мемлекеттік органдардың өкілдері онлайн фор-
матта қатысып, туындаған мәселелерге жауап берді.

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Мемлекет басшысы Қа
сымЖомарт Тоқаев Қазақстан 
халқына арнаған Жолдауында 
билік пен қоғам арасында тұрақты 
диалог орнату арқылы ғана қазіргі 
геосаяси ахуалға бейімделген үй

лесімді мемлекет қалыптастыруға 
болатынын атап өткен еді. Осыған 
орай, БАҚта және ақпараттық 
кеңістікте мемлекеттік органға 
немесе мемлекеттік қызметші
ге қатысты жағымсыз дүние жа
рияланса, оларға қатысты тиісті 
мемлекеттік органдар дер кезінде 
қарымта хабарлар беруі қажет. Се

бебі, тиісті түсіндірме болмаған 
жағдайда, орын алған оқиғалар 
жаңсақ қабылданып, негізсіз қо
рытындылар жасауға және мем
лекеттік аппаратқа деген сенімге 
кері әсерін тигізуі мүмкін. 

Мемлекеттік қызмет істері 
агент тігі және оның аумақтық бө
лім шелері тұрақты түрде жағым ←2-бет

● «ЖАСЫЛ ЕЛ»

Жасақ саны екі есе артты

–  Биыл – мерейтойлық, жиыр
масыншы маусым. Бізде жастар са
ны екі есе өсті. Саябақтар мен гүл
зарларға білім беру ұйымдарының 
аумақтары қосылды. 65 оқу орны 
өтінім берді. Жалақы ең төменгі 
жалақыға байланысты және жұмыс 
істеген сағаттар санына байланысты 
есептеледі. 1416 жас аралығында
ғы жауынгерлер төрт сағаттық жұ
мыспен қамтылса, айына 85 мың 
теңге алады. Ал, 16 жастан 35 жасқа 
дейін айына 127 500 теңге табуға 
мүмкіндік бар, – деді Қарағанды об
лысы Жастар ресурстық орталығы
ның басшысы Якуб Джамалов.

Жастардың бәрінде «Қараған
дының 90 жылдығы» эмблемасымен 
бірыңғай құралжабдықтар бар. 
Атқарылатын жұмыстарға гүл егу, 
жасыл желектерді күту, аумақтарды 
тазарту кіреді. Бірлескен шараларға 
да уақыт тауып, команда құрып, 
пай далы ойын ойнап, жастар бірбі
рімен достасады.

«Жасыл ел» еңбек маусымы 31 
тамызға дейін жалғасатынын атап 
өту керек.

– «Жасыл ел» жұмысы тура
лы таныстарымнан білдім. Жобаға 
алғаш қатысуым. Не істеу керекті
гін түсіндірді. Бұл өз бетіңше табыс 
табуға және жаңа достар табуға та
маша мүмкіндік, – дейді 14 жастағы 
Бесмил Мұхамад.

Ал, 16 жастағы №41 мектепгим
назиясының оқушысы Баршын Ар
дақова да жастар жасағына не үшін 
жазылғаны туралы ойымен бөлісті.

–  Бұл бастамадан жаңа таныс
тар, жаңа достар тауып, тың тәжіри
бе үйреніп, есті естеліктер мен естен 
кетпес әсерлі сәттерді күтемін. 
Менің ойымша, мұндай жобалар 
жастар үшін аса маңызды, – дейді 
Баршын Ардақова.

Осы аптада «Жасыл ел» жұмы
сы облыстың барлық қалалары мен 
аудандарында басталмақ.

Өз тілшімізден

Кеншілер астанасындағы орталық саябақта «Жасыл ел» жа-
сағы бас қосып, қалада «Жасыл ел» жастар жасағының XX ең-
бек маусымы басталды. Биыл олардың саны бұрынғыдан екі есе 
көп, екі мың адамға жеткен. 

Баланың мүмкіндігі шектелмейді
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Жолдауында инклюзивті білімге ерекше мән беріп, 

«Қамқорлығында мүмкіндігі шектеулі балалары бар отбасыларға ерекше көңіл бөлінуі тиіс. Тек 
ресми статистика бойынша 80 мыңнан астам бала мүгедектігіне байланысты есепте тұр. Үкімет 
БЦП диагнозы бар балаларға медициналық және әлеуметтік қолдау көрсетуді жақсарту үшін шара-
лар қабылдауы керек. Балаларға қолжетімді болуы үшін шағын және орташа оңалту орталықтары-
ның желісін кеңейту қажет» деген болатын.

Қазіргі таңда Қарағанды облысында ерекше білімге мұқтаж балалар саны – 14 870. Оның ішінде, 
2 275 мүгедек бала бар. Бұл әлі де инклюзия сыныбының қажеттігін әрі арнайы оқытатын орталық 
іздеген ата-ананың көптігін аңғартады. 

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Оңалту орталықтары 
оқытуға дайын ба?

Қарағандыда баланың тілін 
шығарып, сөйлетуге көмектесетін 
логопедке сұраныс аз емес. Психо
логиялық дамуы тежелген, тілінде 
кемістігі бар әрі бүгін жаттағанын 
ертең ұмытып қалатын балалар
дың көбеюі – ерекше білімнің 
айналасындағы мәселенің тау
сылмағанын аңғартады. Атаана
лар «Ерекше балаларға» арналған 
мектепинтернаттардың қатары 
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аз, мамандар тапшы» екенін ай
тып шағымданады.  Церебральды 
паралич, аутизм, Даун синдромы, 
психофизикалық дамудың ауыр 
мүмкіндіктері бар балалардың іс 
жүзінде мектепке дейінгі тәрбие
мен қамту төмен. 

Жоғарыда аталған сандық де
ректің жыл санап артуы көңілге 
кірбің ұялатады. Сондықтан, об
лыс мамандары мүмкіндігі шек
теулі балалар үшін психопедаго
гикалық қолдау көрсетуді білім 
берудегі ең маңызды міндет деп 
біледі. Осы орайда инклюзивті 
білімді дамытудың 20202025 

жылдарға арналған Жол картасы 
әзірленген. Қазіргі таңда аймақта 
55% балабақша, 81% мектеп және  
70% колледжде инклюзивті білім 
беруге жағдай бар.

2025 жылға дейін Балқаш, Қа
рағанды қаласы, Бұқар жырау ау
данында тағы психологиялықпе
дагогикалық түзету кабинеттері 
ашылмақ. Жалпы, бүгінде облыс
та ерекше білімді қажет ететін ба
лаларға арналған 10 арнайы мек
тепинтернат жұмыс істеп тұр.

– Облыста ерекше балалар 
үшін 17 арнайы ұйым жұмыс 
істейді. Өткен жылы Саран қала

сында түзету кабинеті ашылды. 
Тағы осындай кабинетті Қараған
дыда ашу жұмысы жүргізілуде. 
Оқу жылының басында Қараған
ды, Саран, Теміртау қаласында 
арнайы мектепинтернаттарында 
ақылойы және тірекқимыл ап
параты бұзылған балалар үшін 
қосымша 5 сынып ашылды, сон
дайақ, Теміртауда ақылойы бұ
зылған балалар үшін қосымша 2 
топ ашылды, – дейді облыстық 
білім басқармасының басшысы 
Гүлбақыт Жүнісова.

● СҮЙІНШІ!

Ардагер – абырой биігінде!

Төсбелгі иелері байқау арқылы 
анықталыпты. Еліміздің түпкіртүп
кірінен жүздеген үміткер қатысқан 
екен. Соның алпыстан астамы ғана 
айтулы марапатқа лайық деп та
нылған. 

Сүйіндік Жанысбай қаламы
ның қуатын журналистикаға емес, 
поэзия мен сатира жанрына да 
бағыштаған. Қазақстан Жазушылар 
одағының, Қазақстан Журналис
тер одағының мүшесі. 2001 жылы 
«Ауылымды аңсадым» атты өлең

Ардагер журналист, қа-
рымды қаламгер Сүйіндік 
Жанысбай «Қазақстанның 
еңбек сіңірген қызметкері» 
төсбелгісінің иегері. Мара-
паттау рәсімі Астана қала-
сында өтті. 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

дер жинағы жарық көрген. Көркем 
аудармамен де айналысқан. Марио 
Пьюзоның әлемге тараған атақты 
«Өкіл әкесін» қазақша сөйлетті.  

Қажырқайратын аймақтың бас 
басылымы «Ortalyq Qazaqstan» га
зетінің өркендеуіне арнаған қадір
менді ардагер. 

Марапат иесін құттықтаймыз! 
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– Жастардың дамуы үшін 
тиісті жағдайды қамтамасыз ету 
– басым бағыттардың бірі. Осы 
орайда 2022 жылдан бастап, ай-
мақтық жас мамандарға жеңіл-
дікпен несие берудің жаңа бағдар-
ламасы іске асты. Сол мақсатпен 
облыстық бюджеттен 1 млрд. жəне 
Отбасы банк тарапынан қосым-
ша 500 млн. теңге мөлшерінде 
қоса қаржыландыру бөлінді. Өт-
кен жылы бұл бағыттағы жұмыс 
жалғасын тауып, Теміртау қала-
сында да іске қосылды. Нəтиже-

● БРИФИНГ

Жастар ипотекасы: жаңа мүмкіндік,
жарқын өмір

Елімізде жастарға жарқын жол ашатын бағдарламалар саны 
артып келеді. Мысалы, жастар кəсіпкерлігін ынталандырып, 
жұмыс тəжірибесі арқылы жұмысқа орналасуға көмектесетін 
бағдарламалар – 35 жасқа дейінгілер үшін қолжетімді. Жастар-
ды тұрғын үймен қамтамасыз ету бағдарламалары да кеңінен 
танымал. Жақында жұмыс істейтін жасты қолдау мақсатын-
дағы өңірлік ипотекалық бағдарлама өтініш қабылдауды баста-
ды. Бұл жөнінде облыстың жастар саясаты мəселелері жөніндегі 
басқарма басшысы Нұржан Ілияш мəлім етті. 

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

(Соңы. Басы 1-бетте)

Одан бөлек, басқарма басшысының ай-
туынша, əдеп жөніндегі уəкілдердің жұмыс 
нəтижелері көрінбейді. Олардың жұмыстарын 
ақпараттық сүйемелдеу жоқ. Сондықтан да, 
Əдеп кеңесі жауапты адамдарға БАҚ-та, интер-
нет ресурстарында жəне əлеуметтік желілерде 
мемлекеттік қызметшілерге жəне мемлекеттік 
органдарға қатысты жағымсыз материалдар-
дың жариялануына мониторингті белсенді 
жүргізуді тапсырды. 

Кеңес барысында Қазақстан Республикасы 
Энергетика министрлігі Атомдық жəне энер-
гетикалық қадағалау мен бақылау комитетінің 
Қарағанды облысы бойынша аумақтық де-
партаментінің басшысы Ернар Хасеновтің де 
баяндамасы тыңдалды. Департамент «Электр 
энергетикасы туралы» Заңға сəйкес электр энер-
гетикасы саласындағы нормативтік-құқықтық 
актілері талаптарының сақталуын, электр стан-
цияларының, электр желілерінің, тұтынушы-
лардың электр қондырғыларының энергетика-
лық жабдықтарын пайдалану мен техникалық 
жай-күйін, электр энергиясын өндірудің, беру-
дің, жабдықтаудың жəне тұтынудың сенімділігі 
мен қауіпсіздігін бақылауды жүзеге асырады. 

– Бүгінгі таңда Əдеп кодексін сақтамау фак-
тілері бойынша тəртіптік жауапкершілікке тар-

тылған қызметшілер жоқ. Департаменттің əдеп 
жөніндегі уəкілі мемлекеттік қызметшілерге 
мемлекеттік қызмет туралы заңнама, сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл жəне Əдеп ко-
дексінің талаптарын сақтау мəселелері бойын-
ша консультациялық көмек көрсетеді, – дейді 
департамент басшысы. 

Одан бөлек, кеңесте облыстың жер ресурс-
тарын басқару департаментінің əдеп жөніндегі 
уəкілі Елтай Саргизовтың мемлекеттік қызмет-
шілердің қызметтік əдепті сақтауына монито-
рингті жəне бақылауды жүзеге асыру бойынша 
атқарылған жұмыстары тыңдалды. 

Уəкілдің айтуынша, аталған мекемеде 
əкімшілік айыппұлдар, сондай-ақ, сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы заңнама нормаларын, мем-
лекеттік қызмет жəне əдеп нормаларын бұзу 
фактілері орын алмаған. 

Ал, Приозерск қаласы əкімі аппаратының 
əдеп жөніндегі уəкілі Алтынай Рахымбае-
ва 2022 жылмен салыстырғанда 2023 жылы 
тəртіптік жауапкершілікке тартылғандар саны 
12%-ға азайғанын айтады. Биыл қызметтік 
міндеттерін тиісінше орындамаған бес мем-
лекеттік қызметші тəртіптік жауапкершілікке 
тартылған. Бірақ, сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы заңнаманы бұзған немесе мемлекеттік қыз-
меттің беделін түсіретін құқық бұзушылықтар 
жасаған қызметшілер жоқ. 

Қарағанды облысы бойынша өнеркəсіптік 
қауіпсіздік департаментінің басшысы Сергей 
Брагиннің мəлімдеуінше, аталған мекемеде 
биыл əкімшілік құқық бұзушылықтардың саны 
43% төмендеген. 

Шахтинск қаласы əкімі аппаратының 
тəртіптік комиссия төрағасы Наталья Циол-
ковская 2023 жылы Шахтинск қаласының жер-
гілікті атқарушы органдарында 11 мемлекеттік 
қызметші тəртіптік жауапкершілікке тартылға-
нын айтады. 

– Көбінесе мемлекеттік қызметшілер мем-
лекеттік сатып алу жəне бюджет заңнамасын 
бұзғандығы, өтінішті қарау мерзімдерін жəне 
мемлекеттік қызмет көрсету тəртібін бұзған-
дығы үшін тəртіптік жауапкершілікке тар-
тылған. Сондай-ақ, 2023 жылы 2 мемлекеттік 
қызметшіге қатысты қызметтік тергеу жүр-
гізілді. Оның қорытындысы бойынша тəртіптік 
комиссияның отырысында тиісті материалдар 
қаралып, тəртіптік теріс қылықтар жасау фак-
тілерінің анықталмауына байланысты мемле-
кеттік қызметшілерге тəртіптік жаза қолданбау 
туралы ұсыным шығарылды, – дейді Наталья 
Циолковская.

Кеңес қорытындысы бойынша мемлекеттік 
қызмет тəртібін нығайтуға бағытталған профи-
лактикалық ұсынымдар берілді. 

Сурет ұйымдастырушылардан

«Тəртіпке бағынған құл болмайды»

Алаңға жиналған Қазақстан ха-
лықтары Ассамблеясының мүше-
лері, түрлі қоғамдық құрылымдар-
дың өкілдері, меценаттар, 
еріктілер, мектептер, колледждер 
мен жоғары оқу орындарының 
оқушылары, курсанттар жəне қала 
тұрғындары мен қонақтар мере-
кені бір мезетте Əнұран орында-
умен бастады. Ал, облыс тұрғын-
дарын мерекемен аймақ басшысы 
Ермағанбет Бөлекпаев құттықта-
ды. 

– Дана халқымызда «Туың 
жығылмасын!» деген аталы сөз 
бар. Кешегі көк түркілер зама-
нында бабаларымыз Бөрілі бай-
рақтың астында бас қосты. Ал, 
бүгін егемен ел ретінде еңсеміз 
– биік, бірлігіміз – бекем. Көгіміз-
де желбіреген Көк байрағымызды 

● МЕРЕКЕ ШУАҒЫ

Көк Ту желбіреген күн
Мемлекеттік рəміздер күні Қарағандыдағы Тутұғыр алаңында «Туған жерім менің – Қазақста-

ным» атты патриоттық форум өтті. Үш мыңнан астам қала тұрғындары мен қонақтары жиналған 
шарада Əнұран шырқалып , көк Туымыз салтанатты түрде көтерілді.

Азаматтық қоғам өкілдері 
сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы маңызды рөл атқаратын 
қоғамдық бақылау мəселелерін 
талқылап, пікір алмасты.  

–  Мемлекет басшысы сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы күрес 
елдің стратегиялық дамуын-
да басымдыққа ие екенін атап 
өтті. Өткен жылы қабылданған 
«Қоғамдық бақылау туралы» 
Заңында сыбайлас жемқорлық 
құқықбұзушылықтарына тоқта-
лып,  қоғамдық бақылауды жү-
зеге асыру туралы жазылған. 
Осылайша, тиімді жəне заңға 
негізделген сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимылдың 
өркениетті моделін құрудың 
бастапқы себебі – мемлекет 
мүдделерін ұштастыра отырып, 
толыққанды жұмыс істеуде бо-
лып отыр, – деді аймақ басшы-
сы.

Сондай-ақ, Ермағанбет Қаб-
дулаұлы қазіргі таңда сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы күрес 

Қоғамдық 
бақылау – 
қуатты ресурс

Құқықтық мемлекетті дамыту – заңды сыйлауға жəне 
оны мүлтіксіз орындауға бағыттайды. Ал, заң үстемдігін ор-
нату үшін, қоғамдық сананы қалыптастыру қажет. Тəртіп, 
ынтымақ, өсіп-өркендеудің белгісі – қоғамдық бақылауға 
келіп тіреледі. Бүгінде сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қи-
мыл құралы атанған қоғамдық бақылау көріністері осыны 
растайды. Қоғамдық бақылаушылар – елдің қамын ойлай-
тын, қоғамда болып жатқан жүйелі мəселелерді қозғайтын 
тұлғалар болуы тиіс.

Осы орайда Қарағандыдағы Достық үйінде Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл мəселелері талқыланды. Об-
лыс əкімі Ермағанбет Бөлекпаев пен аймақтағы сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы қызмет департаментінің басшысы Сер-
гей Перов өңірдегі белсенді азаматтармен кездесті.  

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

бүгінде бүкіл əлем таниды. Бұл 
– біз үшін мақтаныш! Дəл осы 
күні Тəуелсіздігіміз үшін күрес-
кендерді естен шығармай, еліміз 
өркендеу үшін олардың істерін əрі 
қарай жалғастыруға міндеттіміз. 
Құрметті жерлестер, Əділетті Қа-
зақстан Елтаңбасымен – еңселі, 
Əнұранымен – асқақ, Көк Туымен 
– тұғырлы! Тəуелсіздігіміз баян-
ды, бірлігіміз бекем болсын! – 
деді Ермағанбет Бөлекпаев. 

Аймақ басшысы осынау ме-
рекеде Көк Туымыздың жанында 
тұрып, еліміздің тəуелсіздігі үшін 
күрескендерді есте ұстауымыз ке-
ректігін де айтты. «Олардың жа-
дына лайық болуға, олардың ісін 
жалғастыруға жəне Қазақстанның 
өркендеуі мен дамуына ұмтылуға 
тиіспіз. Біздің мемлекеттік рəміз-

дер əрқашан еліміздің болашағы 
үшін ортақ жауапкершілікті еске 
салсын!», – деді Ермағанбет 
Бөлекпаев.

Шара барысында облыс 
əкімінің атынан өз кəсібінде ерекше 
жетістіктерге қол жеткізген, бел-
сенді ұстанымға ие жəне азаматтық 
ерліктер жасаған, азаматтардың па-
триоттық тəрбиесін дамытуға ерек-
ше үлес қосқан тұлғаларға Алғыс 
хаттар табысталды.

Форум аясында мерекелік авто, 
мото жəне велошеру өткенін айту 
керек. Оны Қазақстан Республи-
касының еңбек сіңірген тренері, 
Қарағанды облысының Құрметті 
азаматы Валерий Громов бастады. 

Велошеруге қатысушылар 
Тутұғыры алаңынан бастау 
алып, Тəуелсіздік стеласы бағы-
тына аттанды. 

Суреттерді түсірген 
Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ 

лерді қорғаушы рөлін ала оты-
рып, жоғары жауапкершілікті 
ұмытпау керек, – дейді депар-
тамент басшысы. 

Сергей Перовтың сөзінен 
түйгеніміз, жұртшылықты жұ-
мысқа тартудың басты тала-
бы – «Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы» жобаны іске асыру. Бұл 
жоба аясында департамент во-
лонтерлер мəселесіне назар ау-
дарыпты.  

– Қазіргі уақытта кейбір 
жосықсыз «қоғамшылдар» мен 
еріктілер туралы жағымсыз 
ақпараттар келіп түсуде. Тиісті 
тексерулер жүргізіледі. Мемле-
кет басшысы «Жаңа адамдар» 
қозғалысының белсенділерімен 
кездесуде қоғам қайраткер-
лерінің жауапкершілігі туралы 
нақты атап өтті. Тек жауапты 
азаматтар ғана өз əрекеттері, 
сөздері жəне тұтастай алғанда 
мемлекеті үшін толық көлемде 
жауап бере алатынын айтты. 

Бір кездері ұлы Абай «толық 
адам» деген терең ұғымды ен-
гізген. Абай өз заманынан озып 
кетті. Қоғамның білімі, түсіні-

сінде бір жарым мыңнан астам 
өтінімдерден 206 несие берілді, – 
деп атап өтті Нұржан Ілияш.

Басқарма басшысы атап өт-
кендей, биыл бұл тəжірибе 
жалғасын тапты. Өткен жылмен 
салыстырғанда, биыл бағдарла-
маға жетім жəне ата-аналарының 
қамқорлығынсыз қалған балалар, 
«Қазпошта», төтенше жағдай де-
партаменті, мемлекеттік қызмет-
керлер де қатысуда. 

– Жалпы ипотекалық бағдар-
ламаға денсаулық сақтау, білім 
беру, мəдениет, спорт, бұқаралық 
ақпарат құралдары, жоғары оқу 
орындары, əлеуметтік сала жəне 

коммуналдық қызмет саласының 
өкілдері қатысуда. Жеңілдікпен 
несие алу шарттары сол қалпын-
да сақталған. Кредит сомасы – 20 
миллион теңгеге дейін беріледі. 
Ал, бастапқы жарна – 10%-ы 
құрайды. Жылдық пайыз дық мөл-
шерлеме – 6%-ға дейін жəне қарыз 
мерзімі – 19 жылға дейінгі ара-
лықта, – деді Нұржан Ағыбайұлы. 

Айта кеткен жөн, сатып алына-
тын тұрғын үй – Қарағанды қала-
сында бастапқы жəне қайталама 
нарықтарда (1974 жылдан аспа-
уы керек) болуы тиіс. Баспананы 

үміткер өзі табады. Бағдарлама 
бойынша пəтерді Қарағандыдағы 
жаңа немесе қолданыстағы үйлер-
ден, сондай-ақ «Қазақстан тұрғын 
үй компаниясы» АҚ кепілдігімен 
салынып жатқан үйлерден сатып 
алуға болады.

Өтініштерді қабылдау аяқталған-
нан кейін, мемлекеттік жəне қоғам-
дық өкілдер мен депутаттардан 
құралған комиссия мүшелері қаты-
сушыларды іріктеп, тізімді «Отбасы 
банкіне» жолдайды. Банкте үміткер 
төлем қабілеттілігін тексеріп, на-
рықтан пəтер табуы қажет.

əдістерін үздіксіз жетілдіре 
түсу керек екенін міндеттеді. 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимылдың тиімді жүйесін 
белгілеу үшін қоғамдық бақы-
лаудың нəтижелілігін арттыру 
қажеттігін алға тартты. 

– Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл туралы заңна-
маның сақталуы қоғамдық 
бақылау институттарын дамыту 
жөніндегі негізгі шаралардың 
бірі ретінде қарастырылады. 
Азаматтық қоғам сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
саласындағы қоғам талаптары-
ның сүзгісі ретінде əрекет етуі 
тиіс, – деді облыс əкімі. 

Дөңгелек үстелде Сергей 
Перов сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимылға тек мем-
лекеттік органдар ғана емес, 
жұртшылық жұмылдырылға-
нын атап өтті. 

Сондай-ақ, қоғам белсен-
ділері, мемлекеттік қызмет-
шілер мен Антикор өкілдері 
сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
мəдениетті қалыптастыру бой-
ынша идеяларымен бөлісіп, 
«Сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы волонтерлік» жобасының 
тиімділігіне тоқталды. 

Оған барлығы 100-ден 
астам волонтерлер қатысқан. 
Еріктілер мен қоғам қайраткер-
лерінің кездесуіне қатысушы-
лар сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күресте этикалық нор-
малардан асып кетпеуге шақы-
рып, «Зиян келтірме!» ұстаны-
мын қолдады.

– Жасыратыны жоқ, өздерін 
«қоғам қайраткерлері» ретінде 
көрсететін бірқатар адамдар 
кейбір күлкілі тақырыптарды 
талқылауға, негізсіз, дəлелден-
беген мəлімдемелер жасап, өз-
дерінің жəне біздің уақытымыз-
ды алады. Барлығын жəне бəрін 
«айыптап», сынайды. Жылдар 
бойы жинақталған мəселелерді 
бірден шешу мүмкін емес. Со-
нымен бірге, қоғамдық мүдде-

гі тұрғысынан «толық адам» 
туралы айтты. Бұл қазір ағыл-
шын тілінде «интеграцияның 
адамы» деген сөз. Сондықтан, 
əрқайсымыз жауапты азамат 
болуға ұмтылуымыз керек, – 
деді  Сергей Перов.

Жиында азаматтық қоғам 
өкілдері  жауапкершілік жоқ 
жерде əділеттілік болмайтынын 
алға тартты. 

– Егер əр адам өзіне жауап-
ты азамат болса, оның сөздері 
іске қайшы келмейді. Сонда 
ғана елде əділеттілік орнайды, 
– деді Қоғамдық кеңес мүшесі 
Татьяна Савицкая.

Шарада сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы еріктілермен бір-
лесіп, азаматтық қоғамдастық 
өкілдері қоғамдық бақылауды 
іске асыру бойынша ұсыныста-
рын ортаға салды. 

Қарағанды қалалық мəсли-
хатының депутаты, сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы волонтер 
– Бақтияр Омарханов жəне 
Теміртау волонтерлік қозғалы-
сының жетекшісі Алена Хегай 
сөз алып, сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимылдың 
бастапқы шарты азаматтық 
қоғам болуы тиіс екендігін алға 
тартты. 

– «Зиян келтірме!» қағида-
сын өңірдегі өмірін жақсартқы-
сы келетіндердің бəрі ұстануға 
тиіс. Еріктілер қатарына кіре 
отырып, мемлекеттік органдар-
да да адамдар жұмыс істейтінін 
ұмытпауымыз керек. Əрекетіңіз 
дұрыс деп санасаңыз да, жеке 
басқа тіл тигізуге болмайды, – 
деді Теміртау еріктілер қозға-
лысының жетекшісі Алена 
 Хегай.

Белсенді жастардың сөзіне 
сүйенсек, азаматтық институт-
тар мен қоғамдық бақылау –  
сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қуатты ресурс.

Суретті түсірген 
Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ
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Қаланың Мәдениет және демалыс са-
ябағындағы мерекелік шараға жиналған 
теміртаулықтар қолдарына ұстаған көк 
тулары мен жалаушаларын желбіретіп, 
ең әуелі еліміздің Әнұраны «Менің Қа-
зақстаным» әнін бәрі қосыла шырқады.

Оларды осынау айтулы мейраммен 
құттықтаған Теміртау қаласының әкімі 

Форумның мақсаты – өнеркәсіптік 
өңірлердің экологиялық проблемаларына 
назар аудару және оларды шешудің жолда-
рын іздеу. Оны Еуропалық Одақтың («Ор-
талық Азиядағы орнықты энергетикалық 
байланыстар (SECCA)» жобасы арқылы), 
ҚР Экология және табиғи ресурстар мини-
стрлігі мен жергілікті атқарушы органдар-
дың қолдауымен «ECOLER» қазақстандық 
қауымдастығы ұйымдастырды.

Бұл жөнінде аталған қауымдастық 
кеңесінің төрағасы Ләззат Рамазанова: 
– Таза ауа, салауатты табиғат – бұл жай 
ғана сөз емес, бұл біздің балаларымыз-
дың болашағы, бұл бүкіл Қазақстанның 
әл-ауқатының негізі. Сондықтан да, біз 
«Саф ауа» форумын экология мәселелері 
ерекше назар аудартатын және кешенді 
шешімдерді талап ететін Теміртау қала-
сында өткізіп отырмыз. Біз мемлекеттің, 
бизнестің және жұртшылықтың бірлес-
кен күш-жігері, озық технологияларды 
тарту және өнеркәсіпті дамытуға жауап-
ты көзқарас жағдайды оңалта алады деп 
сенеміз. Өңірлердің экономикалық табы-
стары ғана емес, таза ортасы да бүкіл Қа-
зақстан үшін үлгі болсын. Біз соған ұмты-
ламыз, – дейді.

Форумға Экология және табиғи ре-
сурстар министрлігінің, Еуропалық Одақ-
тың Қазақстандағы өкілдігінің өкілдері, 
Парламент депутаттары, Қарағанды об-
лысының әкімі Ермағанбет Бөлекпаев, ха-
лықаралық ұйымдар мен ғылыми қоғам-
дастықтар, сондай-ақ, экобелсенділер 
қатысты.

Солардың арасынан сөйлеген Қазақ-
стан Республикасы Президентінің кеңес-
шісі және оның халықаралық экологиялық 
ынтымақтастық жөніндегі арнайы өкілі 
Зүлфия Сүлейменова жасыл таксономия, 
климаттық қаржыландыру, Қазақстанның 
жаһандық бағдарламаларға қатысуы, сон-
дай-ақ жасыл экономикаға көшу мәселе-
лерін көтерді.

 – Климаттық қаржыландыру жаңғыр-
туға бағытталған. Мысалы, электр қуаты 
желілері жақсы жұмыс істеуі үшін ЖЭК 
(жаңартылатын энергия көздері) интегра-
циясы бөлігін жаңғырту көзделіп отыр. 
Бұл – жылумен жабдықтау жүйесін жақ-
сарту, энергия тиімділігін арттыру, өн-
дірісті көгалдандыру, «жасыл» болат өн-
дірісі Қазақстанда пайдаланылуы тиіс өте 
маңызды жаһандық құралдар, – деп атап 
өтті сөзінде.

Бұл алқалы жиын Қарағанды облы-
сында, соның ішінде Теміртау қаласында 
өткізілуі тегін емес. Өйткені, облысымыз-
дың даму бағдарламасына бүгінде эколо-
гиялық қауіпсіздікке қол жеткізуге бағыт-
талған жобалар енгізілген. Бұл баламалы 

Табиғат тазалығы толғандырады
● ФОРУМ

Дүниежүзілік қоршаған ортаны қорғау күні қарсаңында Теміртау қаласын-
да «Саф ауа» экологиялық бастамаларының аймақаралық форумы өтті. Мұн-
дай жиын алғаш рет былтыр Өскемен қаласында болған екен.

Ержан ИМАШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

энергия көздерін салу, қоқысты бөлек са-
латын контейнерлерді орнату, жыл сайын 
1 миллион түп ағаш көшеттерін отырғызу 
есебінен жасыл аймақтарды құру, ең ба-
стысы, облыстың өнеркәсіп кәсіпорында-
рын газбен жұмыс істеуге ауыстыру.

– Біздің облыстағы экология – аса 
маңызды мәселелердің бірі. Себебі, біз 
өнеркәсіпті өңірміз, – деді осыған байла-
нысты облысымыздың әкімі Ермағанбет 
Бөлекпаев, – Бұл Қарағанды, Теміртау 
мен Балқаш қалаларына қатысты. Сол 
үшін қабылданған бесжылдық бағдар-
ламамыз бар және біз оны орындаймыз. 
Біздің бюджетке түсетін экологиялық 
төлемдер экобағдарламаларды орындауға 
жұмсалады. Биылдың өзінде біз осы мақ-

саттарға 40 миллиард теңге бөлдік.
Ал, Теміртаудағы QARMET  АҚ бас 

директорының орынбасары Евгений Зиц-
ко  өздерінің зиянды қалдықтардың  қор-
шаған ортаға әсерін азайтуды ескере оты-
рып, 2024-2028 жылдарға арналған даму 
стратегиясын таныстырды.Соның ішінде 
болат дивизионын біртіндеп газданды-
рып, көгалдандыруға көңіл бөліп, соған 
осы жылы 29,7 миллиард теңге бөлген-
дерін айтты.

QARMET АҚ өкілдері қоршаған ор-
таға әсерді азайтуды ескере отырып, 
алдағы жылдарға жасалған даму стра-
тегиясын таныстырды. Көміртекті бей-
тараптыққа көшу жағдайында көмірді 
газсыздандыру және көмір химиясы Қа-
зақстанның көмір өнеркәсібін дамытудың 
стратегиялық маңызды бағыттарына ай-
налатыны атап өтілді. Көмірді отын ретін-
де тұтынудың төмендеуіне қарамастан, 
оны қайта өңдеу, соның ішінде пиролиз, 
газдандыру және гидрогенизация әртүр-
лі органикалық және бейорганикалық 
өнімдерді өндіруге мүмкіндіктер аша-
ды. Қазақстанда көмір химиясын дамы-
ту жаңа жұмыс орындарын құруға, жаңа 

нарықтарға шығуға және ішкі сұранысты 
қанағаттандыруға ықпал ететін болады.

Қоршаған ортаны бақылаудың авто-
маттандырылған жүйесін (АМЖ) енгізу 
мәселелері жеке талқыланды. АМЖ бел-
сенді қолданылатын өңірлерде соңғы бес 
жылда ауаның ластану деңгейі 15-20%-ға 

төмендегені, экологиялық апаттар мен тө-
тенше жағдайлардың жиілігі де ықтимал 
қауіптерді жедел анықтау мен жоюдың 
арқасында 10-12%-ға төмендегені атап 
өтілді.

Қатысушылар, сондай-ақ, Қазақстан-
да қалдықтарды қайта өңдеу мәселесін 
кешенді шешу қажеттілігі туындағанын 
атап өтті. Бүгінгі таңда саланың 1000-
нан астам кәсіпорны сапалы шикізат 
тапшылығын көріп отыр, бұл олардың 
өндірістік қуаттылықтарының жүктел-
меуіне әкеледі. Жағдайды түзету үшін 
қалдықтарды басқару саласында жалпы 
сомасы 230 млрд теңгеден асатын 94 ин-
вестициялық жобаны іске асыру жоспар-
лануда. Атап айтқанда, 49 қоқыс сұрыптау 
кешені салынады, сондай-ақ қалдықтар-
ды қайта өңдеу бойынша 45 кәсіпорын 
жаңғыртылады, бұл 800-ден астам жаңа 
жұмыс орнын құруға мүмкіндік береді.   

Форумда өнеркәсіптің энергетикалық 
трансформациясы, ғимараттардың энер-
гия тиімділігін арттыру стратегиясы және 
құрылыста жасыл технологияларды енгі-
зу мәселелері талқыланды.

– «Энергетика мен қоршаған орта 
арасындағы байланыс айқын. Плане-

тамыздың тұрақтылығы көбінесе бұл 
қатынастың қаншалықты үйлесімді 
болатынына байланысты. Экономи-
калық өсімді жоғары көміртегі ізі бар 
ресурстарды тұтынудан бөлу Еуропа-
лық Одақ үшін де, Қазақстан үшін де 
стратегиялық маңызды басымдық бо-
лып табылады. Осыған байланысты 
көміртегі шығарындыларына баға бел-
гілеудің әділ жүйесін құру Қазақстанға 
парниктік газдар шығарындыларын 
тиімдірек қысқартуға мүмкіндік береді. 
Еуропалық Одақ Қазақстанның шыға-
рындыларға квоталар саудасының еу-
ропалық және қазақстандық жүйелерін 
жанастыру жөніндегі мақсаттарын то-
лық қолдайды. Біз ЕО трансшекаралық 
көміртекті реттеу тетігі (CBAM) тура-
лы жағдайды тұрақты талдау жөніндегі 
Экология және табиғи ресурстар ми-
нистрлігінің күш-жігерін жоғары баға-
лаймыз және өз тарапымыздан барлық 
қажетті ақпаратты беруге дайынбыз, 
–  деді Еуропалық Одақтың Қазақстан 
Республикасындағы Өкілдігінің Бағдар-
лама менеджері Роберт Брудзински.

Форумда Дүниежүзілік қоршаған ор-
таны қорғау күніне байланысты экология 
тақырыбына салған суреттерімен жүлделі 
орын алған оқушылар мен мұғалімдер 
дипломдармен, экобелсенділер Құрмет 
грамоталары, Алғыс хаттармен және ве-
домстволық медальдармен марапатталып, 
одан кейін жиынға қатысушылар Тұңғыш 
Президенттің тарихи-мәдени орталығы 
жанындағы баққа ағаш көшеттерін отыр-
ғызды.

Табиғат тазалығы толғандырып, кеңі-
нен сөз етілген форум нақты ұсыныста-
ры бар қарар қабылдап, ол мемлекеттік 
органдардың, бизнес құрылымдардың 
халықаралық ұйымдардың атына жі-
берілетін болды.

ТЕМІРТАУ
Суреттерді түсірген 

Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ

Мәселен, науқанның бірінші апта-
сы «Таза өлке» деп аталып, тұрғындар, 
қоғам белсенділері мен мекемелер өз ау-
ла-жайын тазартты. Одан соң «Киелі ме-
кен» апталығы кезінде қала аумағындағы 
тарихи-мәдени ескерткіштер аумағы 
абаттандырылады. Ал, «Жасыл аймақ» 
апталығында ағаш егу жұмыстары жүр-
гізіледі. Жас буын «Өнегелі ұрпақ» апта-
лығы кезінде ардагерлердің ауласын жи-
нап, қолғабыс жасады. Акцияның соңғы 
аптасы «Мөлдір бұлақ» тақырыбымен 
өтіп, көл жағасына сенбілік жүргізілді.

«Таза Қазақстан» акциясын қолда-

ушылар бұл жолы 3 маусымнан бастап, 
көшеттерді отыр ғызу жұмыстарын 
жалғастырып, 40-тан астам қылқан жа-
пырақты ағаштар мен 1000-ға жуық 
көшедегі құмыраларға петуни гүлдерін 
отырғызды.

Айта кетейік, 28 мамырдан бері қала-
ның негізгі көшелерінің бойында өсетін 
жасыл желектерді суару жұмыстары 
жүргізілуде.

ПРИОЗЕРСК
Сурет ұйымдастырушылардан

Рухты асқақтатқан ұлық мейрам
● МЕРЕКЕ ШУАҒЫ

Қай елдің болсын, мемлекеттілігін айқындайтын үш нышаны Туы, Елтаң-
басы мен Әнұраны болып табылады. Міне, осы қастерлі Мемлекеттік рәміздер 
күні мерекесі Теміртау қаласында да ерекше салтанатпен аталып өтті.

Акцияны 
жұмыла 
қолдады

Приозерск қаласында тазалық жұмыстары қарқынды жүріп жатыр. 
Бүгінде «Таза Қазақстан» акциясы аясында өтіп жатқан шараға атсалы-
сып жатқандар қатары артқан. Сенбіліктен бөлек, шағын шаһарда қазір-
гі таңда газон егу, ағаш отырғызу жұмыстары жалғасуда.

Жобалық-сметалық құны 794 793 
миллион теңге тұратын бұл мәдени ны-
санға тапсырыс беруші Бұқар жырау ау-
данының құрылыс бөлімі болса, оның 
бас мердігері «Азамат құрылыс» жауап-
кершілігі шектеулі серіктестігі, ал, қо-
салқы мердігері «Techno Building» жау-
апкершілігі шектеулі серіктестігі болып 
бекітілген.

Өткен жылы оның құрылысын жүр-
гізуге Ұлттық қордан 336,1 миллион 
теңге мен жергілікті бюджеттен бөлінген 

● ӨҢІРЛЕРДІ ДАМЫТУ

Көкпектідегі клуб құрылысы
 «Ауыл – ел бесігі» жобасы аясында биыл Бұқар жырау ауданының бірнеше 

ауылында клуб үйі салынып бітіп, бой көтермек. Соның бірі Қарағанды қа-
ласының дәл іргесіндегі Көкпекті ауылындағы клубтың құрылысы алғашқы 
күннен қарқынды жүргізілуде. Ондағы жұмыстар 2023 жылдың 25 сәуірінде 
басталса, құрылысшылар оны 2024 жылдың қараша айында жоспарлы уақы-
тында пайдалануға беруді жоспарлап отыр.

37,3 миллион теңге толықтай игерілген 
екен.

– Бізге биылға Ұлттық қордан тағы 
336,109 миллион теңге және жергілік-
ті бюджеттен 33,449 миллион теңге 
бөлініп, бүгінде белгіленген жоспардың 
60 пайызы орындалды, – дейді бізбен әң-
гімесінде жоғарыдағы қосалқы мердігер 
серіктестіктің басшысы Бекзат Бақаев. 
– Өзіміздің 1 фронталды жүк тиегішіміз 
бен автокранымыз бар. Құрал-сайманда-
рымыз бен құрылыс материалдарымыз да 
жеткілікті. Біздегі 17 адам барлық шаруа-
ны кестеден қалмай атқаруда.

Бекзаттың бұл айтқан сөздерінің шын-

дығына салынып жатқан клуб үйін аралап 
көргенде, көз жеткізгендей болдық. Яғни, 
нысанның іргетасы, колонналары, төбе 
жабындысы құйылып бітіп, жылу жүйе-
лері мен су құбырлары тартылып, септигі 
монтаждалып, іргелері мен аралық қа-
бырғалары кірпіштен қаланып, монолит-
ті белдеулері мен ригельдері құйылып, 
едені бетондалып, металл белдеулері 
монтаждалып, аралық қабырғалардың 
металл жақтаулары орнатылған.

Енді құрылыс шебері Арман Сәден 
бастаған жігіттер сыртқы сылақ жұмыста-
рын бітіріп, ішкі сылақпен, сыртта әжет-
хана салу және ауласын абаттандырумен, 
сыртқы электр желілерін монтаждаумен 
айналысуда. Олар жаздың ұзақ күнінде 
бір тыным таппай, ешқандай іркіліске 
жол бермеуде. Сәтін салса, көкпектіліктер 
осы кең сарайдай жаңа клуб үйіне қараша 
айында қол жеткізетініне күмән жоқ.

Бұқар жырау ауданы

Ораз Тәуірбеков:
– Бүгін біз Мемлекеттік рә міздер күнін 

атап өтіп, көк бай рағымызды жоғары 
және мақтанышпен көтерудеміз. Елтаң-
бамыз, Туымыз бен Әнұранымыз біздің 
бостандығымыз бен тәуелсіздігімізді, 
ынтымағымыз бен бірлігімізді білдіреді. 
Соның қадіріне жетіп, бағалауымыз ке-

рек, – деді. Бұдан кейін сөз алған қалалық 
мәслихаттың төрағасы Алексей Ломакин 
де өзінің құттықтау лебізінде бұл күннің 
маңызы ерекше екеніне тоқталып, Мем-
лекеттік рәміздерімізді құрметтеп, еліміз 
бен жерімізді сүюге шақырды.

Содан кейін концерттік бағдарла-
маға кезек беріліп, саябақ сахнасынан 
бірыңғай патриоттық әндер шырқалды. 

Өз тілшімізден

ТЕМІРТАУ
Нұрдос КӘРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Ержан ИМАШ,
«Ortalyq Qazaqstan»
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Алаяқтар ауылдан да 
шығады 

Қарағанды облысы бойынша 
экономикалық тергеу департа-
менті басшысының орынбасары 
Ернар Махаев қаржы пирамидала-
ры қоғамның өзекті мәселелерінің 
біріне айналғанын айтады. 

– Қаржы пирамидасын құру 
және оның қызметіне басшылық 
ету – бұл халықтың мүддесі мен 
құқықтарына, сондай-ақ, мем-
лекеттік биліктің беделіне әсер 
ететін ең күрделі қылмыстық 
құқық бұзушылықтардың бірі. 
Қаржы пирамидасы – тиімді ин-
вестицияларды имитациялайтын 
алаяқтық жоба. Қаражат ақша 
салып қана қоймай, өзімен бірге 
басқа адамдарды да тартатын-
дардың есебінен түсіп тұрады. 
Бұл ретте пирамиданың жоғарғы 
жағындағылар шынымен табыс 
таба алады. Ал, соңынан келген-
дер аңғалдықпен ақшаларын са-
лып, алданып қала береді, – дейді 
Ернар Ғабдулұлы. 

Жоғарыда облыстың эконо-
микалық тергеу департаменті 23 
қаржы пирамидасын бейтарап-
тандырды деп айтқан болатын-
быз. Олардың қатарында «QI 
Trade Kazakhstan», «Лидер Капи-
тал 168» МҚҰ ЖШС, «Finiko», 
Sincere Systems Group, «Business 
Game» интернет жобалары, «Не 
работа», «Котел» жобалары, «Тен-
дер», Bay Life, «Millioner777», Life 
is Good, «Луч света», The Great 
Tower, «Рассвет и Миллионе-
ры», «Люкс», «Өзіміз ғой, Арай», 

Қалтаны қаққан қаржы 
пирамидасы

Еңбек етпей ақша тауып қарық боламын деу, ертегі екенін түсінетін жағдайға жетсек те, қаржы 
пирамидаларына өз еркімен ақша салатындар саны көбейіп тұрғаны еш құпия емес. Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев аталған мәселеге қатысты 2021 жылы құқық қорғау органдарының 
басшылық құрамымен өткен кеңесте қаржы пирамидаларына қарсы күресті күшейтуді, оларды 
құру фактілерінің жолын түбегейлі кесуді қадап тапсырған болатын. Дәл осы жылы Президентке 
тікелей бағынатын және есеп беретін, экономикалық және қаржылық құқық бұзушылықтардың 
алдын алу, оларды анықтау, жолын кесу, ашу және тергеп-тексеру бойынша басшылықты жүзеге 
асыратын Қазақстан Республикасы Қаржылық мониторингі агенттігі құрылған болатын. Осы кез-
ден бастап, аталған агенттіктің өңірлік бөлімшесі – Қарағанды облысы бойынша экономикалық 
тергеу департаменті қылмыстық істер қозғау арқылы 23 қаржы пирамидасын бейтараптандырып, 
жойды. Жалпы, ел бойынша пайда болатын қаржы пирамидаларының атауы жеті қат жер астына 
жасырынған құпия емес. Дәл осы агенттіктің сайтында сайрап тұр әрі дүркін-дүркін жаңарып оты-
рады. Оңай жолмен ақша табамын деп, ашкөздікке салынбас бұрын, әуелі бірер минут уақыт қиып, 
көз жүгіртіп өтер болсақ, дәл осындай өкінішке орын алғызбас па едік, кім білген?! 

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

«Faberlic», «Доверие», «Amanat 
Home», «Елім-ай 2019», «GAP», 
«Табыс» сияқты ұйымдар бар. 
Ернар Махаевтың айтуынша, дәл 
осы алаяқ ұйымдарға алданған са-
лымшылар саны үш мыңнан асса, 
оның бір мыңнан астамы – облыс 
тұрғындары. 

– Биыл қаржы пирамидала-
рын құрған алаяқтарға қатысты 
төрт үкім шықты. Атап айтқанда, 
«Лидер Капитал» пирамидасын 
құрған адам 9 жылға, «Тендер» 
пирамидасы бойынша – бес жа-
рым жылға бас бостандығынан 
айырылды. Ал, WhatsApp желісі 
және Telegram арналары арқылы 
халықтың ақшасын жинаған екі 
адамға 3,5 жыл мерзімге бас бос-
тандығын шектеуге үкім шыға-
рылды, – дейді Ернар Махаев. 

Қаржы пирамидасын құрушы-
лар үлкен қалаларда немесе облыс 
орталығында ғана деген де жаңсақ 
түсінік. Ол үшін смартфон мен ин-
тернет болса болды. Мәселен, 3,5 
жылға бас бостандығын шектеуге 
үкім шыққан алаяқтардың біреуі – 
Бұқар жырау ауданының, ал, екін-
шісі – Шет ауданының тұрғыны. 

Ескертуді ескергеннің 
ұпайы түгел 

Қарағанды облысы бойын-
ша экономикалық тергеу де-
партаменті жүргізіліп жатқан 
жедел іс-шаралармен қатар, про-
филактикалық жұмыстармен де 
айналысады. Атап айтқанда, ин-
тернет-кеңістікке мониторинг 
жүргізеді. Мәселен, биыл қаржы 
пирамидаларының белгілері бар 
1312 сілтеме анықталған. Оның 
1097-сі – бұғатталса, 137 сілтеме-
мен жұмыс жүргізілуде. «Осылай-

ша, біз азаматтарды қаржы пира-
мидаларының белгілері бар 1097 
интернет-жобаға алдануларына 
жол бермедік», – дейді Ернар Ма-
хаев. 

Одан бөлек, департамент бұқа-
ралық ақпарат құралдарында да 
тұрғындарды қаржы пирамида-
ларына тарту фактілерінің алдын 
алу бойынша жұмыстар ұйымдас-
тырған. 

– Биылдың өзінде республи-
калық және облыстық телеарна-
лардың жаңалықтар бағдарла-
масында қаржы пирамидаларын 
құрудың 21 фактісі жарияланды. 
Одан бөлек, коммуналдық қызмет-
терге ақы төлеу түбіртектерінде 
де жарнама жасадық. Осылайша, 
320 мың тұтынушы қамтылды. 
Өткен жылы «Magic Park» ЖШС, 
«Сарыжайлау» кинотеатры, «City 
Mall» сауда орталығының дирек-
торларымен келісім бойынша ки-
нофильмдер шығарылғанға дейін 
қаржы пирамидаларының заңсыз 
қызметі туралы профилактика-
лық роликтер көрсетіле бастады, 
– дейді Ернар Махаев.

Бұдан бөлек, департамент қы-
зметкерлері қаржы пирамидала-
рының алдын алу бойынша дәріс 
сабақтарын өткізетінін айту керек. 
Мәселен, 3637 оқушы қамтылған 
66 мектепте және жоғары оқу 
орындарында болған. 

– «Қарызсыз қоғам» жоба-
сы аясында облыстың 2 мыңнан 
астам тұрғынына қаржы пира-
мидасы деген не, оның негізгі 
белгілері және қылмыскерлердің 
құрбаны болмау жолдары түсін-
дірілді. Барлығы 9 мыңнан астам 
қатысты. Оның ішінде, сабақтарға 
облыстың жұмыспен қамтуды үй-
лестіру және әлеуметтік бағдарла-

малар басқармасының қызметкер-
лері, сондай-ақ, қарттар үйлері, 
балалар үйлері сияқты ведом-
стволық бағынысты ұйымдардың 
қызметкерлері, сондай-ақ облыс-
тың діни бірлестіктері қатысты. 
Айтылғандардан басқа, агенттік 
«Байқа, пирамида!» жеделхат-бо-
тын әзірлеген болатын. Ол жерге 
кез келген адам ұйымның атауы 
мен бизнес сәйкестендіру номерін 
жіберу арқылы оны қаржы пира-
мидасының белгілеріне тексере 
алады, – дейді Ернар Ғабдулұлы.

Пирамидада лицензия 
болмайды 

Қазақстан Республикасы 
Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту агенттігінің Қараған-
ды қаласындағы өңірлік өкілдер 
басқармасының бас маманы На-
талья Кирсанова заманауи қаржы 
пирамидалары өздерін табысты 
ұйым ретінде көрсететінін айта-
ды. Мәселен, алаяқтар өздерін 
микроқаржы ұйымы, букмекер-
лік кеңселер, инвестициялық қор, 
тұтынушы кооперативтеріміз деп 
жарнамалауы мүмкін.

– Бүгінде қаржы пирамидала-
ры жұмыстарын әлеуметтік желіде 
белсенді жүргізуде. Танымал мес-
сенджерлерде чаттар құрып, түрлі 
ұтыс ойындарымен қызықтырады. 
Жылдам ақша табумен қызықты-
ратын алаяқтар қажетті соманы 
жинап алғаннан соң өз қызмет-
терін тоқтатып, тұтынушылармен 
кері байланысты мүлдем үзеді, – 
дейді Наталья Кирсанова. 

Бас маман қаржы пирамида-
сын анықтаудың жолдарын да 
айтады. Оның ең алғашқысы әрі 
маңыздысы – ұйымда қызметті 
жүзеге асыруға қаржы нарығын 
реттеуші орган лицензиясының 
болмауы. Яғни, қаржы пирами-
далары қаржы ұйымы емес. Сон-
дай-ақ, ұйым шетелде тіркелді 
екен деп, көзсіз сенуге де болмай-
тынын айтады Наталья Кирсано-
ва. 

– Қаржы пирамидасының 
екінші белгісі – аз уақытта көп 
қаржы табуға уәде беретіндігін-
де. Ал, үшіншісі – компанияның 
немесе жобаның басшылары ту-
ралы ақпараттың құпия болуы. 
Олар өздерінің қызметін мұнай, 
алтын өндіретін компаниялармен 
болмаса, ірі құрылыс компанияла-
рымен байланыстырып, тез арада 
үлкен табыс табуға үндейді. Одан 
бөлек, есеп беруден жалтаруы да 
тұрғындардың күдігін тудыруы 
тиіс. Қаржы пирамидасының тағы 
бір белгісі – әлеуметтік желідегі 
жарнамасының жер жаруы, – дей-
ді Наталья Кирсанова. 

Сондай-ақ, қаржы пирами-
далары атауын, белгісін, жар-
намаларын танымал компания-
ларға, брендтерге ұқсатып қояды. 
Кеңсесінің болмауы немесе заңды 
тұлғаның тіркелген жері болмауы 
да күдік тудыруы тиіс. 

Агенттік құқық қорғау орган-
дарын қаржы пирамидаларының 
белгілері бар ұйымдар туралы 
үнемі хабардар етіп отыратынын 
айту керек. Ал, қаржы ұйымының 
лицензиясы бар-жоғын агенттік-
тің www.GOV.kz. ресми сайтында 
тексеруге болады.

(Соңы. Басы 1-бетте)

Білім ошақтары оқушылар-
дың тең дәрежеде білім алуын 
қолдағанмен, бала үшін ерекше 
білімге, емге қатысты көп мәселе 
ата-анаға келіп тіреледі. 

– Қазіргі таңда елімізде ерек-
ше баланы оңалту және түзету 
қызметінің құны – 200-350 мың 
теңге. Сондықтан, біз білім беру-
ден бұрын баланы емдеп алуды 
ойлаймыз. Өкініштісі сол – ерек-
ше баланың еміне мемлекет тара-
пынан ұзақмерзімді тегін немесе 
жеңілдігі бар көмек те қарасты-
рылмаған, – дейді қарағандылық 
Самал есімді баланың анасы.

Арнайы және инклюзивті 
білім беруді дамытудың ұлттық 
ғылыми-практикалық орталығы 
Оңалту және жаңа технология-
ларды енгізу бөлімінің меңге-
рушісі Зәуре Жангелдино ваның 
айтуынша, елімізде аутизмге 
шал дыққан балалар саны 12 мың-
нан асады. Алайда, ерекше бала-
ларды анықтаудың ұйымдасқан 
жүйесі қалыптаспағандықтан, 
нақты сан бұдан бірнеше есе көп 
деген дерек бар.

Ерекше балаға 
«ерекше кө ңіл» бөлінген

Мамандардың айтуын-
ша,  ерекше қажеттілігі бар бі-
лім алушыларға ерекше көңіл 
бөлінуі тиіс. Оған қоса арнайы 
дайындалған педагогикалық құ-
рамның болмауы да осы мәсе-
леге тұздық. Дамуында ауытқуы 
бар балаларды жалпы мектептер-
де оқытуға дайын еместігіміз де 
инклюзивті білімді дамыта ал-
майтынымызды айқындап отыр. 
Мемлекет бұл орайда маман дай-
ындауда жоғары педагогикалық 
білім беру стандарттарын түбе-
гейлі өзгерту қажет. Білім беру 
ұйымдарында білім алушылар 
үшін арнайы қондырғылардың 
және оқу материалының болма-
уы, сонымен қатар, педагогтер 
үшін әдістемелік құралдың жет-
кіліксіздігі – мәселеге тоқталуды 
талап етеді. 

Ерекше білім беру қажеттілі-
гі бар балалармен жұмыс істеу 
үшін мамандар тегін және ақылы 
негізде Алматы, Астана, Қа-
рағанды қалаларында, сондай-ақ, 
республикадан тыс жерлерде 
біліктілікті арттыру курстарынан 
өтеді. Инклюзивті білім беру 
бойынша мектеп педагогтерінің 
жалпы санының 7 818-і тәжіри-
беден өткен. Оның ішінде, 6 712 
педагог инклюзивті тәжірибеге 
тартылған. Көп мұғалімдер 2022 
жылдың мамыр айынан бастап, 
Е.Бөкетов атындағы зерттеу уни-
верситеті базасында инклюзивті 
білім беру бойынша біліктілікті 
арттыру курстарын бастап, 500-
ден астам мектеп педагогтері 

оқыған. 155 пән мұғалімі «Де-
фектология» мамандығы бойын-
ша қайта даярлау курстарында 
қайта оқытылды.  

Логопедке 
сұраныс көп

Қарағандының жалпы білім 
беретін мектептерінде сабақ бе-
ретін мұғалімдердің басым көп-
шілігі – Е.Бөкетов атындағы 
зерттеу университетінің түлек-
тері.  Оқу орнында инклюзивті 
білім беру мәселесі 4 бағытта 
жүруде.

– Бүгінгі таңда логопед 
ма  мандығына сұраныс көп. 
Сон дықтан да, болашақта бі-
тіру шілеріміздің жүз пайыз 
жұмыспен қамтылатынына се-
німдіміз, – дейді Қарағанды зерт-
теу университеті оқытушылары.

Білім басқармасының дере-
гінше, 2023 жылы ерекше ба-
лаларға, оның ішінде, зағип 
ба лаларға арналған Брайль 
шрифтімен бейімделген және 
10-11 сыныптар үшін нашар 
көретін білім алушыларға ар-
налған ірілендірілген шрифтпен 
оқулықтар алыныпты. Оған қоса, 
өткен жазда алғаш рет ерекше 
білім беру қажеттіліктері бар 
360 баланың  жазғы демалысы 
арнайы мектеп-интернаттар ба-
засындағы лагерьлерде өткені 
белгілі.

Сонымен қатар, мемлекеттік 
әлеуметтік тапсырыс аясында 
607 педагог пен 60 ата-ана аутизм 
спектрі бұзылған балалармен 
жұмыс істеу үшін мінез-құлықты 
талдау әдістемесіне оқытылған. 
Биыл арнайы мектеп білім беру 
ұйымдарын қолдау және мате-
риалдық-техникалық базаны 
ны ғайту бойынша жүйелі көмек 
көрсету мақсатында 9 арнайы 
мектеп-интернат «Қазақстан 
хал қына» қоғамдық әлеуметтік 
Қорының «Арнайы мектеп білім 
беру ұйымдарын жарақтандыру» 
бағдарламасына енгізілді.

Мүмкіндігі шектеулі балалар 
үшін арнайы психологиялық-пе-
дагогикалық қолдау мен ерте тү-
зетудің қолжетімдігін көбейту – 
білім беру жүйесіндегі маңызды 
міндет. 

Есеп берулерде барлық білім 
ордаларында пандустар орна-
тылып, инклюзивті мектептер-
де логопед, дефектолог, психо-
лог және әдіскер мамандардың 
жұмысы жанданып келеді де-
генімізбен, күн өткен сайын ау-
тизмге шалдыққан балалардың 
да саны артып келеді. Оларды 
емдеуге алғысы келмейтін ме-
кемелер де баршылық. Дертке 
шалдыққан балаларды қоғамға 
бейімдеуде инклюзивті білімнің 
пайдасы орасан екендігінен ха-
барсыз ата-аналар да бар...

Баланың мүмкіндігі 
шектелмейді

Кабинеттерге жайғасқан мамандар жа-
ман әдетпен күресудің тың әдістерін пай-
даланамыз деп отыр. Сонымен қатар, әр 
пациенттің тәуелділік деңгейіне баға беру 
арқылы көмек көрсетеміз дейді. 

– Психологтар осы жаман әдеттен бас 
тартқысы келетіндерге кеңес береді. Біз 
темекі шегуден туындаған созылмалы ау-

● ДЕНСАУЛЫҚ

Шылымның шырмауынан шыққыңыз келсе...
«Шылым шегуден қалай арыламыз?». Осы күнде біразын мазалайтын 

сұрақ бұл. Мамандар осы жаман әдеттен арылудың жолы – білікті психологқа 
жүгіну дейді. Бірақ, психологқа жазылу, оның кестеге негізделген процедурала-
рынан өтуге әркімнің құлқы жоқ немесе уақыты жоқ. Облыстық емханаларда 
жаман әдеттен арылуға көмектесетін арнайы кабинеттер ашылды. Арнайы 
жасақталған кабинеттерде дәрігер мен психологтан кеңес алады. Осы арқылы 
кәсіби көмек барынша қолжетімді болып отыр.  

рулармен ауыратындармен жұмыс істей-
міз. Бұл әдет адамның жалпы жағдайына 
әсер етеді. Тәуелділікті жеңу үшін ең ал-
дымен, адамның ерік-жігері қажет. Сон-
дай-ақ, әрбір емхана аумақтық бекітілген 
мектептермен жұмыс істейді. Оқушы-
ларға темекі шегудің зияны туралы ай-
тамыз. Темекіні бала кезінен бастаса, әл-
бетте, арылу қиын. Енді ғана жетіліп келе 
жатқан ағзаға у таратуға әсте болмайды. 
Бала тәрбиелеп отырған ата-аналар осы-
ны түсінсе екен, – дейді психолог Жанат 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

тамырлары ауруларының, сондай-ақ, қа-
терлі ісіктің дамуына әкеп соғуы мүмкін. 
Темекі түтіні, әсіресе, балалар мен жүкті 
әйелдерге залалын тигізеді. Дәрігерлер 
көптеген адамдар электронды темекінің 
зиянына мән бермейтінін айтады.

– Құрылғының ішінде бу шығаратын 
зат қызады. Әлгі бу канцерогендік әсерге 
ие. Оның құрамына әртүрлі зиянды заттар 
кіреді. Химиялық заттарға толған бу қанға 
сіңеді. Уақыт өте келе, олар жиналып, 
жүрек-қан тамырлары ауруларына шал-
дықтырады. Репродуктивті денсаулыққа 
әсер етеді, аллергия тудырады, мидың 
жұмысын тежейді, есте сақтау қабілеті-
не, концентрациясына теріс әсер етеді, – 
дейді №4 емхананың алдын алу бөлімінің 
меңгерушісі Адина Әбілдинова.

Сурет ұйымдастырушылардан

Алпысбаева.
«Пассивті темекі шегу» – басқа 

адамдардың темекісінен шыққан түтінді 

жұту дегенді білдіреді. Бұл да денсаулыққа 
өте зиян екен. Шылым иісін пассивті қа-
былдау – тыныс алу жүйесінің, жүрек-қан 
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Биыл талап күшейтілген. 
Жылыту маусымына дайын бол-
маса, қазандықтарға жауаптылар 
аса ірі көлемде айыппұл төлейді. 
Мамандардың сөзінше, айыппұл-
дың мөлшері 10 есеге көбейген. 
Жаздың соңына қарай тексерулер 
көбеймек. Бұл орталық қаланың 
жүрегі секілді. Ал, жүрек бір сəт-
ке де тоқтамауы тиіс. Жүрекке 
қағыс беруші серіктестіктің ди-
ректоры үлкен жауапкершілікті 
сезінетіндерін жеткізді. 

 – Бізде негізгі 7 қазандық 
бар. Сегізіншісі қосымша. Біз-

● БАСПАСӨЗ ТУРЫ

Қала «жүрегі» тоқтамайды
Əр қаланың өз жүрегі бар. Қарағандының жүрегі – №3 жылу 

энергия орталығы. Мұнда күніне зіл вагондардың бірнеше рейсі 
кіріп-шығады. Бүтін шаһарды жылытып тұрған 7 қазандық бар. 
Бір қазандық сағатына 70 тонна көмір жағады. Ал, бір тəулікте 
мыңдаған тонна кетеді. Арқаның сықырлаған аязында, ақыр-
ған боранында сіз бен біз жаурамасын деп мыңға жуық адам 
осында еңбек етеді. Аумағы 60 гектар. Шойыннан құйылған 
алып бір қала дерсің. Бір механизм бір минутқа істен шықса, 
қала мұзға оранады. Мұнда қалғуға, бір сəтке де салғырттық 
танытуға болмайды. Былтыр қазандықтар бүлініп, қала 6 күн 
бойы жылусыз қалып еді. «Аузы күйген үрлеп ішеді». Биылғы 
дайындық мамырдан басталған. 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

де өзге қосымша қазандық жоқ. 
Біреуінен ақау шықса, соны суы-
тып жөндеуге кірісу үшін кемі 
12 сағат уақыт кетеді. Шойын-
нан құйылған, үздіксіз от жанып 
тұрған алып пешті суыту оңай 
емес. Бұл – өндірсті қала үшін 
үлкен тəуекел. Алдағы жылыту 
маусымында мұндай жағдай қай-
таланбасын деп, қазандыққа күр-
делі жөндеу жүргізіп жатырмыз. 
Күндіз-түні бақылауды күшейт-
тік. Қарқынды бəсеңдетуге бол-
майды. Орталық аймақтың қысы 
қатты. Сол себепті, жылыту ор-
талығы сақадай сай тұруы тиіс, – 
деді серіктестік директоры Флюр 
Гарипов. 

Биыл кеншілер қаласының 
жылу беру маусымына дайын-
дыққа  21 млрд. теңгеден астам 
қаражат бөлінген. Қазір оған 
№1 жəне №3 жылу энергия ор-
талықтарында жөндеу жұмыста-
ры жасалуда.  Негізгі жұмыстар 
№3 жылу энергия орталығында 
жүріп жатыр. Мұндағы екі қа-
зандық пен 2 турбина қалыпқа 
келтірілуде. Өңірдегі барлық 
жылыту нысандарында дайын-
дық қызу. Еске салсақ, былтыр 
жылу беру маусымына Теміртау 
қаласының энергия нысанда-
ры кешіккен еді. Енді мұндай 
жағдай қайталанса, жаза қатаң 
болады.

– Жалпы қазіргі уақытта  
қысқа дайындық төлқұжатын ал-
мағаны үшін   айыппұл салынады. 
Айыппұл 150-300 АЕК-ті құрай-
ды. Бірақ, қазір тиісті заңға өз-
геріс енгізілді. Осы айыппұлдың 
көлемі 10 есеге ұлғайды. Жылы-
ту маусымы келгенде салғырт-
тық танытуға мүлде болмайды. 
Тəртіп қатаң болса, жұмыс та са-
палы жүргізіледі, əлбетте. Біздің 
тарапымыздан да талап күшей-
ген. Бақылау үздіксіз жүргізіледі, 
– деді атомдық жəне энергетика-
лық қадағалау мен бақылау ко-
митетінің аумақтық департамент 
басшысы Ернар Хасенов.  

Жыл өткен сайын Қарағанды 
қаласының аумағы кеңейіп ке-
леді. Əсіресе, қаланың Оңтүстік-
Шығыс бөлігінде жаңа үйлер 
көптеп бой көтеруде. Жылуға 
деген қажеттілік күрт артатыны 
белгілі. Тапшылықтың алдын алу 
мақсатында жаңадан салынған 
тұрғын үйлер аумағына №3 орта-
лықтан құбыр тартылып жатыр. 

 – Жылу құбырының ұзын-
дығы 24 шақырым. Осы жылға 
қаржысы  қарастырылған. Жалпы 
суммасы 40 млрд. теңгеден аса-
ды.  Биылға толығымен игеріледі 
деген жоспарымыз бар.  Жалпы 
өңірге қарасты барлық 7 аудан 
мен қалаларда жылу маусымына 
дайындық жіті назарда. Энер-
гиямен қамту орталықтарына 
отын жеткізу мəселесі де бақы-
лауда, – деді Қарағанды қала-
сы əкімінің орынбасары Рүстем 
 Қожақапанов. 

Суреттерді түсірген
Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ

– Бүгін міне, ауданымызға 
əр беретін айшықты нысан-
дар қатары айбынды алаңмен 
толықты. Көк байрағымыз 
көкпен ұштасты. Өз дəуірін-
де даңқты бабаларымыз бөрілі 
байрақ ұстап, бағаналы орда 
құрған. Сондықтан да ту біз 
үшін – қанымызда қайнаған на-
мыс, рухты көтеретін құдірет. 
Кешегі арыстарымыз түлеген 
атамекеніміздің төріне алып 
ту тігу – біз үшін асқан абы-
рой, зор мəртебе. Ауданымыз-
дың көркін ашқан байрағымыз 
өңіріміздің айбынын асқақтата 
түсуіне тілектеспін, – деді Абы-
лай Аманжолов.

Сонымен қатар, еліміздің 
көк байрағын желбіретіп жүрген 
спортшылар мақтау қағаздарымен, 
медальдарымен, куб  октарымен
жəне бағалы сыйлықтарымен ма-
рапатталды. Сондай-ақ, ақтоғай-

Рəміздер күні мерекесіне орай Ақтоғай ауданында Тутұғыр 
алаңы салтанатты түрде ашылды. Шараның шымылдығы 
Əнұранның шырқауымен ашылып, көк байрағымыз өз биі-
гіне көтерілді. Тутұғырдың ашылуына ауыл жұртшылығы 
көптеп жиналды. Аталмыш шараға Ақтоғай ауданы əкімінің 
міндетін атқарушы Абылай Аманжолов арнайы қатысып, 
құттықтау сөзін айтты.

Ақтоғайда Тутұғыр 
бой көтерді

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

лықтар көкпен таласа бой кө-
теріп, көш жерден көз тартып, 
аудан көркіне көрік қосып, көр-
кем табиғатпен жарасып тұрған 
көкбайрағымыз көңілдерінен 
шыққандығын жеткізді. Шара 
соңында ауданның «Тоқырауын 
толқындары» ансамблі əнін шы-
рқап, жиналған көпшілікке ме-
рекелік көңіл-күй сыйлады.

Айта кетейік, Тутұғырдың 
биіктігі 25 метрді құрайды. Бай-
рақ үнемі көрініп тұруы үшін 
қолмен немесе электр жетегімен 
көтеру үшін арнайы құрылғы ор-
натылған. Жобаны «Алсар голд» 
ЖШС жүзеге асырған. Нысанға 
42 миллион теңге қаражат бөлін-
ген. Айналасы абаттандырылып, 
ауданның ажарын одан сайын 
ашып тұр. Енді, бұл жер тек 
демалу үшін ғана емес, жас ұр-
пақтың өткенге тағзым ететін 
қасиетті орнына айналатыны 
сөзсіз.

Ақтоғай ауданы

  Осы жолы  департамент спикерлері  Қарағанды облысының 
мемлекеттік органдарының персоналды басқару қызметінің басшы-
ларымен кездесті. Жиын барысында заңнамаға енгізілген жаңашыл-
дықтар, мемлекеттік қызмет атқарумен байланысты шектеулерді 
сақтау,  құмар ойындарға қатысты тыйым салу, мемлекеттік орган-
дарда жұмыс уақытының сақталуы, қашықтықтан, икемді жұмыс 
уақыты режимінде жұмыс істеуге қатысты түсіндірмелер берілді.

 Сондай-ақ, мемлекеттік  қызметшілерге  қызметтері барысында 
моральдық əдеп нормаларын сақтауға, ұжымда ынтымақтастықты 
орнату мен нығайтуға ықпал ету бойынша кеңестер айтылды. 

Департаменттің Мемлекеттік қызмет саласындағы бақылау 
басқармасының басшысы Бахтияр Макеев пен департаменттің Мем-
лекеттік қызмет саласындағы бақылау басқармасының бас маманы 
Медет Ілияс спикер болды. 

 – Бұндай семинарлар мемлекеттің қызметшілерге ең қажетті 
деген ақпараттарды қамтиды. Ең бастысы – өзара тəжірибе алмасу. 
Аймағымызда жиі ұйымдастырылатын семинар болғандықтан, əріп-
тестеріміздің біліктілігі артып келеді деген ойдамын. Қандай да бір 
мəселеге қатысты сұрақтары туындаған мемлекеттің қызметшілерге 
əрдайым осындай көмек көрсетуге əзірміз, – деді Медет Ілияс.  

● РЕСМИ

Кеңескеннің 
кемдігі жоқ

Дер кезінде ақпарат пен кеңес алып отырған абзал. Əсіре-
се, мемлекеттік қызметшілер өз саласында өзгерген заңдар 
мен нормаларды естіп, біліп отырулары тиіс. Өз əріптестерін 
ақпараттық, кəсібилік тұрғыда қолдау – Мемлекеттік қызмет 
істері агенттігінің міндеті. Агенттіктің Қарағанды облысын-
дағы департаменті тұрақты түрде аймақтағы мемлекеттік 
қызметшілерге профилактикалық семинар-кеңес, кездесулер 
өткізеді.

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»2 439 үйге 

көгілдір отын жетті
Газбен қамту жүйесінің 

алғашқы үш кешені 2021-2023 
жылдары толық аяқталды. Биыл 
4-6 кешендегі жұмыстарды 
аяқтау жоспары тұр. Кешендер-
дегі құрылыс жұмысын «МБК 
Құрылыс» құрылыс компаниясы 
атқаруда.

– Қазіргі уақытта 5-ші жəне 
6-шы кешенде жұмыстар қызу 
жүргізілуде. Жаздан қалмай 4-ші 
кешенді бастаймыз. Оған ре-
спубликалық бюджеттен қаржы 
бөлінген. Қазан айына дейін 5-ші 
кешендегі жұмыстарды толық 
аяқтаймыз. 4-ші жəне 6-шы ке-
шеннің жұмыстары келісімшарт 
бойынша келесі жылға созыл-
ды, – деді Қарағанды қаласының 
құрылыс бөлімінің басшысы 
Мұрат Камалиев. 

Бүгінде Самал, Штурманская, 
Құрманғазы, Батумский, Бензин-
ная, Рейдовая жəне Б.Момышұлы 
көшелерінде жұмыстар жүргізіліп 
жатыр. Бригада құрамы жаңар-
тылған. Қажеттінің бəрі бар. Қа-
зан айына дейін жұмыстарды 
толық аяқтап, кешен қарашада 
пайдалануға берілмек. 

– Бесінші кешен – «Global 
City» сауда орталығынан «Па-
нель-центр» шағын ауданы, 
«VzЛетка» бизнес-орталығына 
өтеміз. Осылардың ішіндегі ең 
үлкені – Ғарышкерлер, Орская, 
Бензинная көшелері. Олай дей-
тініміз, бұл көшелер Бұқар жы-
рау даңғылымен шектеседі, – деді 
«МБК Құрылыс» құрылыс компа-

● БРИФИНГ

Газдандыру қарқынды жүріп жатыр
Қарағандыны толық газбен қамту жүйесі – төрт кезек, 16 іске 

қосу кешенін қамтиды. Атап айтсақ, бірінші кезеңде қала басы 
қосылса, екінші кезеңде Ə.Бөкейхан ауданына қарасты ЖБИ-
ге тартылады. Бұл қатарда қаланың Пришахтинск бөлігі  мен 
«Шахтерский» кенті де бар. Үшінші кезеңінде көгілдір отын 
Майқұдыққа кірсе, оның іргесіндегі Сұрыптау станциясы соңғы 
кезегін күтіп тұр. Бұл туралы сала мамандары өңірлік коммуни-
кациялар қызметі алаңында өткен брифингте мəлімдеді. 

Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

ниясының өкілі Абай Алкеев.
Көгілдір отынды есік алды-

на дейін əкеліп беретін – осы екі 
аталған ұйым. Ал, акт толтырып, 
құжаттарыңызды ретке келтіретін 
– «Qazaqgaz Aimaq» АҚ Қараған-
ды өндірістік филиалы. Ескіше 
айтқанда – «ҚазТрансГаз Аймақ» 
АҚ. 16 мамырда ребрендинг өтіп, 
компания атауы өзгерген.

Мамандардың мəліметіне сүй-
енсек, Қарағанды қаласында 7 018 
тұрғын көгілдір отынға қосылу 
мүмкіндігіне ие. Қазіргі уақытта 2 
439 тұрғын қосылған. Бұл көрсет-
кіш, былтырғы жылмен салыстыр-
ғанда əлдеқайда өскен. 

– 2022 жылғы сараптамаға көз 
жүгіртсек, 500 үй газға қосылған. 
2023 жылы бұл көрсеткі 1 500 
үйге жетті. Биыл қаңтар айынан 
бері есептегенде 500 үйге көгілдір 
отын жеткен. Жыл соңына дейін 
бұл көрсеткіш əлі де өседі. Айта 
кететін жағдай, кез келген тұрғын 
үйіне газ тартуы үшін техника-
лық шарт алуы міндетті. Ал, ол 
құжатты жеңілдету мақсатында 
біздің филиал үш бағытта жұмыс 
жасайды. Яғни, кез келген тұрғын 
үйінде отырып, «eGov» порталы 
арқылы, немесе, филиал сайтына 
кіріп өтініш қалдыра алады. Тіпті 
болмаса, кеңсеге келіп, мамандар-
дың көмегіне жүгінуге  болады, – 
деді филиал директорының орын-
басары Амандық Тəңірбергенов.

Алаяқтарға 
алданып қалмаңыз

Бүгінде өзгенің атын жамылып, 
«үйіңе газ тартып беремін» деген 
алаяқтар да жоқ емес. Қолына қа-
лың қағазын алып, тұрғындардың 
қалтасын қағып жүр. «КарГорГаз» 
ЖШС директоры Саламат Айрам-

баев қала тұрғындарына қалта 
қағатындарға алданбай, арнайы 
мамандардың көмегіне жүгіну ке-
ректігін баса айтты. 

– Біздің компанияның атын 
жамылып, елдің қалтасын қағып 
жүргендер көп. Бірақ, сіздер ал-
данып қалмаңыздар. Келген ма-
мандардың міндетті түрде арнайы 
рұқсат берілген құжаттарын тек-
серу шарт. Қол білетіндерге емес, 
арнайы мамандарға жүгінген 
абзал. Себебі, газ – қауіпті. Сон-
дықтан, оны орнатудың өзіндік 
шарттары бар. Жылыту маусы-
мы келгенде бізге күніне 100-ден 
астам қоңырау түседі. Кейбірі 
газ қазандықтарын қарап беруін 
өтінсе, енді бірі жөндеп беруді 
сұрайды. Естеріңізде болсын, газ 
қазандығын алғанда тауардың ке-
пілдігі, немесе қосымша бөлшек-
тері болуы шарт, –  деді Саламат  
Сəбитұлы.   

Сонымен қатар, компания ди-
ректоры тұрғындар тарапынан 
орын алатын кемшіліктерге де 
тоқталды. 

– Бізде əлі газ тартылмай 
жатқан көшелер бар. Осы сəтте 
қандай да бір компания өкілдері 
үй-үйді аралап, қызметін ұсынып 
жүр. Олар тұрғындарға алдағы 
уақытта көшеге газдың келетінін 
айтып, жұмыстың 80%-ын бітіріп 
кету қажеттігін айтады. Кейін 
көшеге кезегімен газ жеткенде 
əлгілердің орнатқан құрылғыла-
ры жарамсыз болып қалады. Ал, 
əлгі компания өкілдері одан кей-
ін таптырмайды. Тіпті, көшеге 

газ келгенде нарықта да болмауы 
мүмкін. Сондықтан, үйге газ кір-
гізудің қамын көшеге газ келген 
уақытта ғана ойлаған жөн. Қазір 
бұл тұрғыда түсіндіру жұмыстары 
жүргізіліп жатыр, – деді ол.

Құжаттарыңыз 
түгел ме?

Сонымен қатар, «үй құжаты 
қазіргі үйдің жағдайымен сəйкес 
болмауы да мүмкін» дейді мамандар. 

– Кім болса да, қандай меке-
ме болса да, əуелі құжатты ретке 
келтіру қажет. Өткен жолы мон-
таждау жұмыстары барысында біз 
де осы мəселемен бетпе-бет кел-
дік. Қарағандыдағы ескі үйлерде 
бос аула жоқ. Болғанның өзінде 
ол жерде су құбыры, кəріз жүйесі, 
жарық немесе басқа да дүниелер 
жатады. Ал, біз ол жерден газ тар-
та алмаймыз. Сондықтан, біз үй 
қожайындарымен келісіп, газды 
жердің бетімен өткіземіз. Бірақ, 
кейбір тұғындар қарсылық таны-
тады. Ия, түсінемін. Жер бетін-
де артық дүниенің көзге көрініп 
тұрғаны кімге жақсы дейсіз? 
Бірақ, біздің жағдайды да түсін-
сеңіздер. Осындай түсінбеушілік-
тердің салдарынан уақыттан ұты-
ламыз, – деді Мұрат Тілеубекұлы.

Одан бөлек, жеке сек-
тор тұрғындары үшін несие 
берілетінін айтты. Биылғы 
берілетін сома мөлшерінің орташа 
көлемі 600-700 мың. 

Суретті түсірген
Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ



ТАНЫМТАНЫМ66 6  МАУСЫМ,  2024 ЖЫЛ   №62  (23 384)6  МАУСЫМ,  2024 ЖЫЛ   №62  (23 384)

Жошы – өз өмірінде 60-тан аса ірі 
шайқасқа қатысып, әлемнің 200-ге жуық 
қала, қамалын бағындырған әйгілі қол-
басшы, әрі батыр. Шыңғыс хан 1206 
жылы керей, найман, меркіт т.б тайпа-
ларды бір орталыққа біріктіргеннен кей-
ін  Жошы әкесінің тапсырмасы бойын-
ша жеке жасағымен Оңтүстік Сібірді, 
Алтайды, Жоңғар даласы мен Шығыс 
Түркістанды мекендеген көптеген тайпа-
ларды бағындырып (1207), Жетісу өңірі-
не жетеді (1211). 1211-1215 жылдары 
Қытайды жаулау жорығына қатысады. 
1218 жылы көктемде Жошының жасағы 
Шыңғыс ханға бағынғысы келмеген мер-
кіттердің бір тобын өкшелей қуа отырып, 
Қыпшақ даласына басып кіріп, Ырғыз да-
ласына жеткенде Хорезм шахтың 60 мың 
әскерімен шайқасқа түседі. Осы соғыс-
та әскер күшінің кемдігіне қарамастан, 
Жошы қолбасшылық дарынымен ерекше 
көзге түседі. Хорезм шах әскері ашық 
шайқаста жеңіліп, қала қорғандарына 
барып тығылады. 1219 жылы Жетісудың 
барлық қалаларын, Шу, Талас және Сыр-
дария бойын, Орта Азияның ірі саяси 
және мәдени орталықтарын басып алды. 
1220-1221 жылдары Жошы Сырдария 
бойындағы Отырар, Сығанақ, Үзкент, 
Баршынкент, Асанас, Жаңакент қалала-
рын алды. Хорезмді (1222), Түркістанды 
жаулады. 1223 жылы көктемде Жошы 
әкесінің шақыруымен Сайрам мен Талас 
аралығындағы Құланбасы жазығында 
жиналған құрылтайға келді. Шыңғыс хан-
ның жаулап алған жерлерін бөлген кезде 
Жошыға Ертістен бастап, Орал тауының 
аралығындағы, одан әрі батысқа қарай 
жаулап алынатын жерлер тиді (К.Р.Аман-
жолов. Қазақстан тарихының дәрістер 
курсы. 1-кітап. Ал, 2004. 154 б.). Сөйтіп, 
1224 жылы «Ақ Орда» деп аталатын өз 
ұлысының шаңырағын көтереді. Ордасы 
Ертіс өзені бойына орналасады. Біздің 
Қазақ мемлекетінің хандары – Жошының 
тікелей ұрпақтары. 

Құрылтайдан кейін Шыңғыс ханның 
басқа балаларының бәрі кері қайтып кет-
кенде, Жошы өзінің жаңа иелігінде қала-
ды. Жошы ұлысының негізін бұрын Деш-
ті-Қыпшаққа кірген бірыңғай түркі тілдес 
тайпалар құрады. Шешесі Бөрте қоңырат 
қызы болғандықтан, ол өз қол астындағы-
лармен өте жақын қарым-қатынаста бо-
лады, әрі ол түркі тайпаларының басын 
біріктіріп, тәуелсіз саясат жүргізуге тыры-
сты. Ал, бұл саясат әке мен бала арасында 
араздық тууына себепкер-ді. Орта ғасыр 
тарихшысы Жүзжани өзінің 1260 жылы 
жазылған «Табакат-и-Насири» тарихнама-
сында былай дейді: «Жошы қыпшақтар-
дың жері мен суын, ауасын көрген кезде 
дүниеде бұдан артық саф ауаның, мөлдір 
судың болуы мүмкін емес екенін ұғып, 
қыпшақтарды жақсы көріп кеткені сонша, 
өзі осында қалып, бұл елді бүліншіліктен 
азат етуге бел байлаған. Ол өзінің пікір-
лес адамдарына: «Шыңғыс хан, сірә, есі-
нен алжасқан, өйткені ол осыншама жерді 
ойрандап, осыншама халықты қырғынға 
ұшыратып отыр. Сондықтан, мен аңға 
шыққан кезде әкемді өлтіріп, мұсылман-
дармен одақ құратын шығармын» – деген-
ді айтқан. Оның бұл ойын Шағатай сезіп 

Жошы ұлысы
Жошы хан Шыңғысұлы (1187-

1227) – моңғол шапқыншылығынан 
кейін Қыпшақ даласында құрылған 
жаңа мемлекет Жошы ұлысының 
негізін қалаушы, атақты Шыңғыс 
ханның бәйбішесі қоңырат қызы 
Бөртеден туған төрт ұлдың үлкені. 
Ол ересен күшті, ержүрек, алған 
бетінен қайтпайтын қайсар адам 
болған. Оның есімі ең алдымен, 
моңғолдардың әскери жорықтары-
ның бәріне дерлік қатысқан аса ірі 
әскери қолбасшы ретінде әйгілі. 

қалып, әкесіне жеткізген кезде, әкесі біл-
дірмей Жошыға у беріп өлтіруді әмір ет-
кен» (Қазақтар. Т.2. Тарихи тұлғалар. 1998. 
51 б.). Жошы әкесінен 6 ай бұрын қазаға 
ұшырады. Шыңғыс хан 1227 жылы 16 та-
мызда 66 жасқа қараған шағында дүниеден 
өткені белгілі. Жошының өлімі жайында 
халық арасында түрлі аңыз-әңгімелер та-
раған. Солардың бірінде «аң аулап жүр-
генде құланның айғыры шайнап өлтірген» 
десе, кейбір деректерде «жеке билікке 
ұмтылып, әке ырқына көнбей, асаулық та-
нытқан ұлын Шыңғыс хан өзі арнайы адам 
жіберіп, бел омыртқасын үздіріп өлтіртті» 
дегенді айтады. Жошы Шығыс Еуропаға 
жорық жасау жоспарын жүзеге асыра ал-
май дүние салды. (Айбын. Энциклопедия. 
Ал, 2011. 348 б). Қалай болғанда да, Жошы 

ханның қазақ жерінде, Ұлытауда өлгені 
анық. Соның куәсіндей болып, Жезқазған 
қаласынан 45 шақырымдай жерде, Кеңгір 
өзенінің сол жағында Жошының мазары 
сол күйі әлі тұр. 

Әрине, Жошы сияқты ханды жабағы-
ның үлкендігіндей құланның шайнап 
өлтіруі қисынға келмейді. Демек, өз де-
генін орындатып үйренген Шыңғыс хан-
ның ашу үстінде Жошыны өз қолымен 
өлтіруі әбден мүмкін. Жошының Ұлытау 
іргесінде жерленгеніне күмән келтірген 
академик В.Бартольд болатын. Алайда, 
ол Ұлытау төңірегінде жерленбеген деп 
кесіп айтпайды. Ал, тарихи дерек Жошы 
ордасының, алғашқыда Ертіс бойында 
болғанымен, кейін Ұлытауға көшіріл-
генін айтады. 1246 жылы келіп қайтқан 
Плано Карпинидің айтуында, Жошы ор-
дасы Алакөл маңында болған. Алакөлден 
Ұлытаудың алыс емес екені белгілі. Оның 
үстіне ауызша да, жазбаша да деректерде 
Жошының жақын жұрағаттарының қа-
бірі Ұлытау төңірегінде жатыр. Сарысу 
бойындағы Келінтам мазары Жошының 
кіші тоқалының бейіті екен дейді (Ә.Мар-
ғұлан). Ал, Болған ананы академик В.Бар-
тольд Жошы ханның қызы дейді. (В.Бар-
тольд. Сочинения. Т-8. 101 б). Жошы хан 
мазарының іргесінде тұрған Домбауыл 
кешенін иемденіп жатқан Домбауыл мер-
ген жазба деректе де, ауызша аңыздар-

да да Шыңғыс хан мен Жошы ханның 
сақшысы, жақыны еді дейді. Осы дерек-
терді қорыта келіп, Орта Азия тарихшы-
сы әрі ақын Хафиз Тыныштың дерегіне 
ден қоюға болады. Жошы хан мазары-
ның Ұлытау төңірегінде екенін Хафиз 
Тыныш еш күмәнсіз жазып кеткен. Ертіс 
бойынан бастап, сонау Орал тауына дей-
інгі жерге билігін бір өзі жүргізген Жошы 
ханның Ұлытау топырағында жатуы се-
бепсіз емес. Әсіреқызылдан, мәжбүрлік 
міндеттен ада даланың ойын-сауығына, 
аңшылық-саятшылдығына, асыл өнеріне 
ғашық болған. Мұңың өзі Сарыарқадағы 
арғын, қыпшақ, найман, керей, уақ си-
яқты рулармен өмірінің денін бірге өт-
кізуге себепші болған. Жошының құлай 
беріліп, қатты қызықтайтыны: қызу 

сәттері көп аңшылық-саятшылық, ән-
ші-күйші, ақын-жыраулар айтысы, мер-
ген-палуандардың белдесуі, ат ойыны 
мен бәйге-бәсекелер. Академик Әлкей 
Марғұланның айтуынша, Жошы қазақ да-
ласындағы сал-серілік дәстүрдің негізін 
салған (А.Сейдімбек. Шығармалары. Т.2. 
Ас,. 2010. 312 б).

Бұған оның өмірінің соңғы кездерінде 
әкесінің жорықшыл пиғылынан бас тар-
тып, бірыңғай бейбіт өмір рахатын қы-
зықтап кетуі дәлел. Жошы хан мазарын 
салуға Дешті-Қыпшақ даласындағы белді 
рулардың бәрі де қатысқан. Мұны мазар 
ішінде, кірпіштерде күні бүгінге дейін 
сақталған отыздан астам ру таңбаларынан 
айқын аңғаруға болады. Бұл таңбалардың 
басым көпшілігін найман, арғын, уақ, ке-
рей, дулат, тарақты, табын сияқты рулар 
мен төре тұқымы қалдырған. Мұның өзі 
кейін қазақ халқының негізін құрған үш 
жүздің де руларының мазар құрылысына 
қатысқанын көрсетеді. 

Жошы Қыпшақ даласында мемлекет-
тік құрмақ ойын жүзеге асыра алмады. 
Орданың территориясы Ертістен – Еділге, 
Ұлытаудан – Қараталға, Томенге (қазір-
гі Тюмень) дейін, оңтүстігі Сыр бойы 
Сауран, Баршынкентке дейінгі аумақты 
алып жатты. Бұл аумақ қазіргі Қазақстан 
жерінің 60-65 пайызын құрайды. Ұлыс-
тың бас билігі Шыңғыс хан 150 әулетінің 

қолында болғанымен, дәстүрлі Қазақ 
қоғамының ру-тайпалық жергілікті билік 
жүйесі, халықтық тіл, мәдениетіне түп-
кілікті өзгеріс әкеле қойған жоқ. Керісін-
ше, Жошы ұрпақтары 2-3 буыннан кейін 
өздері түркі-қазақ болып кетті. Ақ Орда 
іс жүзінде Жошы, оның ұрпақтары билі-
гіндегі Қазақ мемлекеті болды. Жошы 
өлгеннен кейін оның баласы Бату (1208-
1255) орыс жеріне, батыстың өзге де жері-
не қанды жорық жүргізіп, Жошы ұлысын 
Алтайдан Дунайға дейін созып, Алтын 
Орда мемлекетін құрып, Жошы ұлысын 
екі әскери қанатқа бөлгенде (Көк Орда, 
Ақ Орда) Ақ Орда Жошының тұңғыш 
ұлы Орда – Еженің басшылығында өзін-
дік дербес билігін сақтап қалды. Жошы 
ханның ұрпақтары басқарған Алтын Орда 
мемлекетінің халқы – Жошы ұлысы, ал, 
Алтын Орданың теңге ақшасы – «Жошы 
теңгелері» – деп те аталды. 

Рашид ад-Диннің есебі бойынша 
Жошы 4 әйел алып, 40 ұл дүниеге әкел-
ген, солардың ішінен тарихи деректерде 
кездесетіндері: Орда – Ежен, Бату, Берке, 
Шибан т.б ұрпақтары Ираннан Қыпшақ 
даласына дейін кең тарады деп жазған. 
Тұңғыш ұлы Орда Еженнен Қазақ хан-
дары әулеті, Батудан Алтын Орда билеу-
шілерінің бірер буын өкілдері, Шибан-
нан Өзбектер, Тоқай-Темірден Астрахан, 
Қырым билеушілері тарады. Олардың 
ұрпақтары сол елдерге сіңісіп кетті. Сон-
да «Қазақ хандарының атасы, немесе қа-
зақтың алғашқы ханы кім?» деген сұрақ 
тарихшыларды көп жылдар бойы мазалап 
келді. Ақыры XIX ғасырда ғұмыр кешкен 
Левшин, Шоқан Уәлиханов бір ауыздан 
Орыс ханды қазақ хандарының атасы деп 
таныды. Орыс хан Ақ Орданың билігіне 
келуімен Ақ Орда тәуелсіз мемлекетке 
айналды. Орыс хан Алтын Орданың аста-
налық қалаларын да өзіне бағындырды. 
Қазақ жерінің кіндігіндегі Сығанақты 
астанасы етті. Қазақтың алғашқы армия-
сы Алаш мыңдығы осында жасақталды. 
Орыс ханның ұлдары Тоқтақия, Темір-
Мәліктер Алаш мыңдықтарын бастап, 
Әмір-Темірмен талай мәрте шайқасты. 
Кейін билікке Орыс ханның немересі, Ба-
рақтан кейін шөберелері Керей мен Жәні-
бек (Барақтың ұлы) шықты. Қадырғали 
Жалайыр «Бұл Жәнібек хан атасының 
ұлысын өзі басқарды» деп жазды. 

Қарашаңырағы алғаш қазақ даласын-
да көтерілген Жошы ұлысы – Еуропа мен 
Азияны жалғап жатқан ұлы дала өңірін-
дегі сирек құбылыс. Бұл – адамзат та-
рихындағы ұзақ уақыт сақталған держа-
валардың бірі. Жошы ұлысы державасы 
260 жыл салтанат құрды (Қазақ халқының 
тарихи тұлғалары. Ал,. 2013. 20-21 бет) 

Шыңғыс хан, Жошы, Бату (Баты) 
хандар – ұлттық шеңберге сыймайтын 
тұлғалар. Жошының қазақ тарихынан 
алатын орны сіңірген еңбегімен өлшенеді. 
Шыңғыс ханның Еуразияны бағынды-
руында Жошының және оның ұрпақтары-
ның атқарған істері қазақ ұлтының қалып-
тасуы мен қазақ хандығының құрылуына 
белсенді рөл атқарғаны белгілі. Ақ Орда, 
кейін Ақ Орданың орнына қайта шаңы-
рақ көтерген Қазақ хандығы Жошы ұлы-
сының заңды мұрагері болып табылады. 
Жошы ханның, оның ұрпақтарының қа-
зақ тарихынан алатын баға жетпес құн-
дылығы да осында.

Ерғазы ҚАДАШҰЛЫ,
тарихшы  

«Ел тарихында ерекше орны бар тұлғаларға құрмет көрсету дәстүрі 
еліміздің жалпыұлттық бірегейлігін нығайта түсуге зор септігін тигізеді.

Биыл Жошы ұлысының іргесі қаланғанына – 800 жыл. Мемлекеттілі-
гіміздің тамыры тым тереңде жатқанын әйгілейтін осы айтулы күнге орай 
кең ауқымды зерттеулер қолға алынады».

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ
Қазақстан Республикасының Президенті

Нысанның ашылу салтанатына аудан 
әкімі Мұхит Мұхтаров бастаған әкімдік 
өкілдері, білім бөлімінің қызметкерлері 
мен кент тұрғындары қатысты. Шара 
барысында аудан басшысы құттықтау 
сөз сөйлеп, өзінің ата-анасы тұрған 
шаңырақты мемлекетке тегін берген заң 
ғылымдарының докторы, профессор,  
Е.Бөкетов атындағы Қарағанды универ-
ситетінің ректоры Нұрлан Дулатбековке 
және оны мемлекеттік бағдарлама аясын-
да жаңартып, қосымша құрылыс жұмыс-
тарын жүргізіп, балабақша ғимаратына 

● ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

«Қорлан апа» балабақшасы ашылды
Жақында Шет ауданы С.Сейфуллин кентінде мемлекеттік-жекеменшік 

серіктестік негізінде 47 орындық балабақша салынып, пайдалануға берілді. 
Көптен күткен «Қорлан апа» балабақшасы ауыл тұрғындарына ерекше қуа-
ныш сыйлады.

Нұрдос КӘРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

айналдырған кәсіпкер Хайролла Нұра-
байұлына алғысын білдірді. Сондай-ақ, өз 
кезегінде Нұрлан Орынбасарұлы Қорлан 
анасының есімін иеленген балабақшаның 
ашылуына қуанышты екендігін айтып, 
балабақша алаңына ойын жабдықтарын 
сыйға тартты. Ел азаматы өзінің бала-
лық шағы өткен қарашаңырақтың ел 
игілігіне арналған нысан болуына деме-
ушілік көмек көрсеткен. Балдырғандар-
дың білім мен тәрбие ордасы саналатын 
мекеменің салтанатты түрде лентасын 
кесу құрметі аудан әкімі М.Мұхтаров пен 
Н.Дулатбеков тың әпкесі Б.Дулатбековаға 
берілді.

Айта кетейік, жаңа балабақша талап-
тарға сай, бөлмелері кең етіп жасақта-
лыпты. Музыка залы, ән-күй сабағы 
және дене шынықтыруға арналған ар-
найы бөлмелер жаңа заман талабына сай 
жабдықталған. Ойыншықтар, оқу және 
көрнекі құралдармен толық қамтылған. 
Мұнда білікті мамандар баланың қа-
білетін ашып қана қоймай, жан-жақты 
дамуына тікелей ықпал етеді. Мұнда екі 
топқа 2 мен 6 жас аралығындағы балалар 
қабылданды. Сонымен қатар, балабақша 
17 кент тұрғынын тұрақты жұмыспен 
қамтыды.

Жаңадан ашылған балабақшада бүл-
діршіндерімізге жақсы тәрбие беріп, 
жан -жақты қылып тәрбиелейтініне  
сенім мол.
Шет ауданы

Сурет ұйымдастырушылардан

Жазғы акция Қарағанды қаласы-
ның орталық саябағында бастау алып, 
Қарағанды облысының 90 жылдығы-
на және Қазақстан Республикасының 
Мемлекеттік Рәміздер күніне орай 
балалар мен жастарды кітап оқуға 
шақыру мақсатын көздейді. Осындай 
акцияларды алдағы уақытта қаламыз-
дың Жеңіс саябағында өткізу жоспар-
лануда.

– «Қарағанды оқырмандары» ак-
циясы жыл сайын өткізіліп келеді, тек 
Ж.Бектұров кітапханасы емес, қала-
мыздағы басқа да кітапханалар өткі-
зеді. Жазғы акциямыз маусым айының 
басында басталып, жаз айларында 
қала саябақтарында жалғасады. Біздің 
негізгі мақсатымыз – жастарды кітап-
ханаға шақыру және кітап оқуды наси-
хаттау. Кітапханамызда көптеген кітап 
бөлімдері және жасөспірімдер кітап 
қорында 46 мыңнан аса кітап түрі бар. 
Кітапханада Ж.Бектұровтың кабинет 
мұражайы және сирек кітап түрлері 
кездеседі. Кітапханаға келушілерге 
ғимаратымызда тегін интернет желісі 
мен компьютерлер жұмыс істеп тұр, 
– деді кітапхананың бөлім басшысы 
Бақыт Мұрзатаева.

Бұл акцияның бір ерекшелігі – 
оқырмандар өздерінің артық кітап-
тарын әкеліп өткізеді. Оның орнына 
басқа кітап алып кетеді. Олар кітап-
хана қорынан шығарылған кітаптар. 
Десе де, әлемдік классика үлгілері, 
небір іздесең таппайтын кітаптарды 
осы акциядан табуға болады. Оның 
үстіне, оқылған кітапты ауыстырып, 
оны өзгеге оқуға мүмкіндік беру де 
жақсы дәстүр. 

Айта кетсек, алдағы уақытта кітап 
көрмелерін ұйымдастырып, ұлттық 
Домбыра күніне арнап, өнерлі бала-
лардың басын қосып, қазақтың ұлттық 
аспаптарын дәріптеу және кітапхана-
мыздағы «Отбасында оқуды дамыту» 
клубымен оқырмандармен кездесу өт-
кізуді қолға алуды жоспарлап отыр.

– Осы акция арқылы кітапханаға 
оқырман ретінде тіркелдім. Өзімнің 
үйде тұрған артық кітаптарымды 
әкеліп өткіземін. Оны басқа бір оқыр-
ман алып кетеді. Мен өз кітабымның 
орнына басқа өзіме ұнаған автордың 
туындысын таңдаймын. Таза ауада 
серуендеп, кітап таңдап, кітапханашы-
лардың бастамасына қолдау білдіріп, 
бір мезгіл жүріп келемін. Енді, акция 
біткенше күнара келіп тұрамын. Ұй-
ымдастырушыларға мың алғыс. Кітап-
хана басшысы Нұргүл Каленова – өте 
іскер, кішіпейіл, жанашыр жан. Кітап-
ханаға барсақ, күлімдеп қарсы алып, 
іздеген кітабыңды тауып береді. Жұ-
мысына берілген адал жан. Кітапхана 
мамандары да өте білікті, – деп атап 
өтті кітапхана оқырманы Айжамал Қа-
натқызы.

Мирас ЫБРАЙ,
Е.Бөкетов атындағы

Қарағанды зерттеу 
университетінің журналистика 

бөлімінің ІІ курс студенті

● АКЦИЯ

Қарағанды 
оқырманын 
іздейді

Қарағанды қаласында Жай-
ық Бектұров атындағы кітап-
хана қызметкерлерінің ұйымда-
стыруымен қала жастарына 
арналған «Қарағанды оқырман-
дары» атты жазғы акция бастал-
ды.

Коллажды жасаған М.Әйнекова
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Асыл аға Жеңіс Жұманбайұлы 
КӨПЖАСАРОВ!

Сізді 80 жасқа толған мерейтой-
ыңызбен шын жүректен құттықтай-
мыз!

Ұлы жұртымыз – Нағашылар қа-
уымының қадірлісі болғандықтан, 
біз Сізді құрмет тұтып, шынайы пей-
ілмен жақсы көреміз. Анамызға əке 
орнына əке болып, қамқорлық та-
нытқан пейіліңізді Алла жарылқап, 
бүгінгі таңда абырой биігінен көрін-
діңіз. Жиендеріңіздің Сізді «Нағашы 
папа» деп атауының өзінде жарасым-
ды сабақтастық, жиендеріңіздің Сізге деген шексіз құрметі жатыр. 

Қасиетті Қарқаралыдағы Нұркен ауылын ұзақ жыл басқарып, 
елдің бірлігіне ұйытқы болған еңбегіңізді ел ұмытпайды. Қазір де 
туған ауылыңыздың ақсақалдар алқасына басшылық жасап, ұрпақ 
тəрбиесі мен ауылдың қоғамдық өміріне белсене атсалысып жүр-
сіз. Ісіңізге береке, бойыңызға қуат тілейміз! Деніңіз сау болып, 
тағдыр сыйына кенеле бергейсіз!

Құтты болсын келген 80 жасыңыз,
Аман болсын əркез алтын басыңыз!
Біз тілейміз ұзақ ғұмыр, денсаулық,
Ғасыр жасап, асулардан асыңыз!

Нағашымыз – адамзаттың данасы,
Біздер үшін жоғары оның бағасы.
Қабыл болып елдің бата-тілегі,
Аман болсын біздің алтын нағашы!

Игі тілекпен: қарындасыңыз – Гүлшаһара, жиендеріңіз 
–  Ерлан-Айнагүл, Сайран-Сабира, Ерболат-Меруерт жəне 
жиеншарлары.
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ТОО «AlemGaz» уведомляет потребителей о повышение пре-
дельной цены на услуги розничной реализации сжиженного ем-
костного через ГРУ с 01 июля 2024 года в соответствии с пунктом 
16 «Правил ценообразования на общественно значимых рынках», 
утвержденных Приказом Министерства национальной экономики 
РК от 01.02.2017 года № 36. Увеличение тарифа связано с увели-
чением стоимости предельной цены сжиженного нефтяного газа, 
реализуемого в рамках плана поставки, увеличения стоимости ма-
териалов, заработной платы. Цена на услуги розничной реализации 
сжиженного емкостного через ГРУ за 1 кг газа составит 287,16 тенге 
без учета НДС.

№132

ОБЪЯВЛЕНИЯ

ГУ «Управление строи-
тельства, архитектуры и гра-
достроительства Караган-
динской области» уведомляет 
о проведении общественных 
слушаний посредством публич-
ных обсуждений раздела охраны 
окружающей среды к рабочему 
проекту «Реконструкция здания 
Государственного архива горо-
да Караганды по адресу: город 
Караганда, улица Штурманская, 
строение 1/4, нежилое помеще-
ние 1».

Публичные обсуждения 
состоятся с 14.06.2024 г. по 
20.06.2024 г. на Едином экологи-
ческом портале https://ecoportal.
kz/ в разделе «Слушания».

Инициатор – ГУ «Управле-
ние строительства, архитек-
туры и градостроительства 
Карагандинской области», 
karstroy@krg.gov.kz, 8 (7212) 
411695.

Разработчик – ТОО «Сев-
гражданпроект, sevgrajdanproekt 
@mail.ru, 8(7152)36-21-96.

МИО – ГУ «Управление при-
родных ресурсов и регулирования 
природопользования Карагандин-
ской области», expertiza.upr_krg@
mail.ru, 8(7212)56-81-66.

Ознакомиться с докумен-
тацией, оставить предложения 
и замечания можно на Едином 
экологическом портале https://
ecoportal.kz/.
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  ХАБАРЛАНДЫРУ

«Қарағанды облысының 
құрылыс, сəулет жəне қала 
құрылысы басқармасы» ММ
«Қарағанды қаласы, Штур-
манская көшесі, 1/4 құрылыс, 
1 тұрғын емес үй-жай» мекен-
жайы бойынша Қарағанды қа-
ласының мемлекеттік мұрағат 
ғимаратын қайта жаңарту» жұ-
мыс жобасына Қоршаған ортаны 
қорғау бөлімін жария талқылау 
арқылы қоғамдық тыңдаулар өт-
кізу туралы хабарлайды. 

Жария талқылаулар 
14.06.2024 ж. бастап 20.06.2024 
ж. дейін https://ecoportal.kz/ 
Бірыңғай экологиялық порталы-
ның «Тыңдау» бөлімінде өтеді.

Бастамашы – «Қарағанды 
облысының құрылыс, сəулет 
жəне қала құрылысы басқар-
масы» ММ, karstroy@krg.gov.
kz, 8 (7212) 411695.

Əзірлеуші – «Севгражданпро-
ект» ЖШС, sevgrajdanproekt@
mail.ru, 8 (7152)36-21-96.

ЖАО – «Қарағанды облы-
сының табиғи ресурстар жəне 
табиғат пайдалануды реттеу 
басқармасы» ММ, expertiza.upr_
krg@mail.ru, 8 (7212)56-81-66.

Бірыңғай экологиялық пор-
талда https://ecoportal.kz/ құжат-
тамамен танысуға, ұсыныстар 
мен ескертулерді қалдыруға бо-
лады.

Аяулы ана, асыл жар, ақ ха-
латты абзал жан, Ақтоғай ауданы, 
Шабанбай би ауылының тумасы, 
Шабанбай бидің ұрпағы Қарғаш 
ЖҰМАБЕКҚЫЗЫН       50 жас мерей-
тойымен құттықтаймыз!

Шын ниеттен шыққан жүрекжар-
ды тілегімізді қабыл ет:

Бала деген бауыр ет, бақытың ғой,
Бөлінеді оларға тілек пен ой.
Маңдайдағы жұлдызым, 
                      жаға м дағы құндызым,
Қарғаш үшін жүрегімде торқалы той.

Отырмын өткен күнді ойланып,
Қуат берген шуақтары бойға нық.
Сəбилік пен елу жастың арасы,
Өтті бəрі шүкіршілік тойланып.

Танытқандай өскен орта тегіңді,
Қарғатайым қадірледің еліңді,
Сырқаттанып келгендерді аялап,
Олар үшін болдың маман сенімді.

Бақытты етсін бір Алла өздеріңді,
Жарқыратсын жоғары жұлдызыңды.
От бастарың аман боп əрқашанда,
Өсіре бер екеуің ұл-қызыңды.

Нұрлан менен екеуің жүз жасаңдар,
Өнегелі ұрпақтарыңмен сан ғасырлар.
Ата-баба əруақтары қолдасын,
Əлі талай мерейтойлар тойлансын!

Ізгі ниетпен: ата-анаң, бауырларың – Мəдениет- Меруерт,
Болат-Нейла, Мұрат-Айгүл, Гүлнұр, Айман, Əнел,  Бекжан, 
Нұрсұлтан.
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Мəдениет- Меруерт,
Болат-Нейла, Мұрат-Айгүл, Гүлнұр, Айман, Əнел,  Бекжан, 
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Біздің құраманың алғашқы  
ойыны бірінші маусым күні Гре-
киямен өтті. Ойынның бесінші 
минутында гректер бірінші бо-
лып есеп ашты. Осы голдан кейін 
қос команда қарымта шабуыл-
дармен алмасты. Бірақ, есеп сол 
күйінде сақталды. Жеңіс қарсы-
ластың қанжығасында.  

Ал, маусымның екісі күні қа-
рағандылық команда өзінің ке-
зекті ойынын Англиямен өткізді. 
Ойынды біздің жігіттер толық 
бақылауға алды. Минут сайын 
қарсылас қақпаға қауіп төндіріп, 
қақпашыға маза бермеді. Толас-
сыз шабуылдар ойында нəтиже-
сін берді. Қарағандылықтар ағыл-
шындардың қақпасына жауапсыз 
жеті гол соғып, осы жарыстағы 
алғашқы 3 ұпайына қол жеткізді.

Чемпионаттың үшінші күні 
жерлестеріміз 2001-2003 жылғы 
вице-чемпион Украина құрама-
сымен кездесті. Ойын команда-
лар үшін  тең дəрежеде бастал-
ды. Екі команда матч барысында 
бір-біріне екі голдан соқты. Матч-
тың соңына дейін есеп 2:2 болып 
сақталды. Бірақ, қазақстандықтар 

● ШАҒЫН ФУТБОЛ

«Биосфера» көш бастап тұр
Босния жəне Герцеговина астанасы Сараевода шағын фут-

болдан Еуро чемпионаты өтті. Байрақты бəсекеде еліміздің на-
мысын қорғауға қарағандылық «Биосфера» ұжымы аттанған 
еді. Жеребе рəсімі бойыншы біздің жігіттер B тобына түсті. Бұл 
топта Украина, Грекия жəне Англия бар.

екінші таймның аяқталуына сана-
улы минуттар қалғанда Украина 
қақпасына соққысын дөп бағыт-
тап, допты қақпада тулатты. Тар-
тысты кездесу жерлестеріміздің 
пайдасына шешілді. 

Үш ойын қорытындысы бой-
ынша Қазақстан, Англия жəне 
Украина 6 ұпайдан еншіледі. 
Бірақ, доп айырмасы бойынша 
қарағандылықтар көш бастап тұр. 
Грекия 3 ұпаймен кесте соңында. 

Кестедегі соңғы ойын Грекия 
мен Англия арасында өтті. Осы 
ойын қорытындысы топтан шығу 
тағдырына тікелей əсер етті. 
Жеңіс ағылшындықтарда болға-
нымен, доп айырмасымен үшінші 
орынға табан тіреді. Топтан екі 
команда шығатынын еске сала 
кетейік.

1/16 финалға В тобынан Қа-
зақстан мен Украина суырылып 
шықты. 

Райымбек НАБИЕВ,
 Е.Бөкетов атындағы 

Қарағанды зерттеу 
университеті журналистика 

бөлімінің  II курс студентіСу
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Денсаулық сақтау министрлі-
гінің соңғы  төрт жылда электрон-
ды шылым шегу бойынша жүргіз-
ген мониторинг есебіне сүйенсек, 
жалпы бір реттік шылымды  сатып 
алатын 12-15 жас аралығындағы 
жеткіншектер  саны үш есеге 
артқан. Бұл – əрбір мектептегі  ұл-
дардың 15%-ы, қыздардың 6%-ы  
электронды темекінің түтінін бу-
дақтатып, дəмін көрді деген сөз. 
Мемлекет басшысы Қасым-Жо-
март Тоқаев «Қазір ересектердің 
ермегіне айналған электронды те-
мекіге оқушылар да əуестеніп ба-
рады. Мұндай темекіні балалар дү-

● МЕЗГІЛ МӘСЕЛЕСІ

Вейпке тыйым салынды
Қоғамды жайлаған электронды темекі жайлы естіп жүрген 

шығарсыз. Қазіргі жасөспірімдердің арасында электронды те-
мекіге сұраныстың, қызығушылықтың артуы қоғамдық мəсе-
леге айналып отыр. 

кеннен еш  кедергісіз сатып  алады. 
Бұл – қауіпті жағдай», – деді. Осы 
жөнінде Мəжіліс Денсаулық сақтау 
мəселелері бойынша түзетулер 
арқылы темекі өнімдерін тұтынуды 
шектеу стандарттарын қабылдады. 
Вейптерді əкелуге, өндіруге, сатуға 
жəне таратуға тыйым салды. Олар-
дың саудасы үшін қылмыстық жа-
уапкершілік енгізілді. Енді аса ірі 
мөлшерде немесе бірнеше рет заң-
ды бұзған адам – 50 тəулікке, оны 
таратқаны үшін, 2 жылға дейін бас 
бостандығынан айырылады. 

Жастар – біздің болашағымыз. 
Ал, сол жастарға не үлгі, қандай 

өнеге  көрсетілуде? Баланың əрбір 
іс-əрекетін қадағалап, оған дұрыс 
жөн сілтеу – басты міндет. «Нелік-
тен жасөспірімдер арасында осы 
бір улы затқа қызығушылық пайда 
болды?» деген сауал туындайды. 

Электронды темекі – ішінде 
сұйықтығы, арнайы ауыстыратын 
картриджі бар, өкпеге тыныс алу 
жолдары арқылы никотин жеткі-
зетін темекінің жаңа түрі. Тренд 
пен бренд қуған заманда жер-жер-
де қолдарына түтікше ұстап, 
буын будақтатқанға əуестенген 
оқушылар электронды темекінің 
зиянына аса үңілмейді. Оқушылар 
оның ешқандай зияны жоқ екен 
деп, оған қалай тəуелді болғанын 
байқамай да қалады. Ал, «Темекі 
түтінінен азат Қазақстан» ұлттық 
коалициясының жетекшісі Жə-
милə Садықова темекінің зияны аз 
дегенді «аңыз» деп санайды.

– Қыздырылатын табак aikos, 
glo жəне вейптің кəдімгі темекі-
ге қарағанда никотині аз деген 
тұжырым жалған. Біріншіден, 
біз вейптің қаптамасында көр-
сетілгеніне қарағанда əлдеқайда 
көп никотин анықтадық. Сұйық 
түрдегі химиялық қоспа ауыз ұр-
тында тез сорылып, қан жүйесіне 
бірден түседі. Бұл миды никотин-
мен «улау» деген сөз. Тіпті, вейпті 
қолданатын балалар есінен танып 
құлауы мүмкін. Екіншіден, вейпті 

шегетін ересектерде никотинге 
деген тəуелділік одан əрі артады. 
Орташа есеппен əрбір вейпте 6-62 
мг-ға дейін никотин бар. Сон-
дықтан, табак өнімдерімен ай-
налысатындардың «Электронды 
темекіде никотин аз» деген сөзіне 
сенудің қажеті жоқ. Темекінің қай 
түрі болмасын, өте қауіпті екенін 
естен шығармаған жөн, – дейді  
Жəмилə Садықова.

Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымының ақпаратына 
сүйенсек, шылым шегу салда-
рынан жыл сайын 8 миллионнан 
астам адам өмірімен қош айты-
сады. Өйткені,  темекі өкпенің 
қатерлі ісігіне ұшыратады. Десек 
те, əлеуметтік желіде əлеуеттің 
əлегіне айналып, əбден жарнама-
ланған «вейп», «айкостар» қол-
жетімді бағада сатылады. Мəсе-
лен, əрбір бөлшек сауда дүкенінде 
бір вейптің бағасы – 2 мың  теңге.  
Баланың түскі асын ойлаған əрбір 
ата-ана қалтасын қаражатқа тол-
тырып береді. Бірақ, ақшасының 
қайда жұмсалғанынан бейхабар. 
Дегенмен, вейптердің таралуына 
тосқауыл қоюға  ата-ананың өзі де 
мүдделі  екенін ұмытпайық. 

                                                               
 Аружан СЕРІКБАЙ, 

Е.Бөкетов атындағы зерттеу 
университеті журналистика 

бөлімінің ІІ курс студенті
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Электрондық Электрондық 
пошта:  пошта:  

ortalyk.kаz@mail.ru

43-21-55
Жарнама бөлімінің 
байланыс телефоны

● МӘДЕНИЕТ ОШАҚТАРЫНДА

Рахмет,  туған  елім!
Халықаралық  балаларды  қорғау күніне  орай  Ақтоғай аудандық  

балалар  кітапханасының қызметкерлері Ж.Шайдаров  атындағы  мə-
дени-демалу  саябағында  «Бақытты  балалық  шағымыз  үшін рахмет,  
туған  елім!» атты  тақырыпта  мерекелік  ойын  түрлері  өтті.

Шара балаларды  аталған 
мерекенің мəн-маңызын  
сезіну, елінің білімді де тəр-
биелі  азаматы  болуға  бау-
лу, бір-біріне  деген  қамқор 
пейілдерін  арттыра отырып,  
достыққа  бірлікке  тəрбиелеу 
мақсатын көздеді. 

Адам   өміріндегі  жарқын  
естеліктер  балалық   шақпен  
байланысты. Балалық  шақ-
тағы айтулы  оқиғалар  адам  
жадында  мəңгіге  қалары  сөз-
сіз.  Қазір елімізде  балалар-
дың  құқығын қорғауға, олар-
ды жасынан алғыр етіп өсіруге 
жағдай жасалуда.

Мемлекет басшысы Қа-
сым-Жомарт Тоқевтың  қам-
қорлығымен  балаларымыз-
дың  денсаулығы,  əлеуметтік 
жағдайы,  білім  алуы, салауат-

ты  өмір  салты қадағаланып, 
жіті көңіл бөлініп отыр.

Балалар – біздің  басты  
байлығымыз! Сондықтан, 
мемлекеттік  саясаттың ба-
сым  бағыттарының  бірі 
– жас  буынның жан-жақты  
өсіп-жетілуіне  жағдай  жасау,  
оларды құқықтық  жəне  əлеу-
меттік  тұрғыдан  қорғау. 

Саябақта  ұйымдасты-
рылған  тағылымды  шара  
барысында  балалармен «Кім 
тапқыр?», «Кім жылдам?», 
«Ойлан,  тап!» ойын  түрлері  
ойнатылып,  сыйлықтар  тара-
тылды.

Айзада ЖАМПЕЙСОВА,
аудандық  балалар  

кітапханасының 
қызметкері
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● Жарнамалар мен хабар лан дырулардың маз  мұнына жарнама беруші жауап береді.
● Газетте жарияланған материал дарды сілтемесіз көшіріп басуға болмайды. 
● Материалдың жа риялану ақысы төленген   R
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80-нен астам спортшы бақ сынасқан дода Қа-
рағанды қаласының «Жастар» спорт кешенінде 
өтті. Жалпыкомандалық есепте жерлестеріміз 12 
марапатқа ие болса, оның сегізі – алтын, екеуі – 
күміс және екеуі – қола.

Жарыс барысында венгр саясаткері, Халықа-
ралық саңыраулар спорт комитетінің президенті 
Адам Коса сөз сөйлеп, спортшыларға жеңіс тіледі. 

– Астанада өткен  футзалдан саңыраулар 
арасындағы Әлем чемпионатына қатысу үшін 
арнайы келдім. Қарағандыда таэквондодан жа-
рыс өтіп жатқанын естіп, ат басын бұра кеткен-
ді жөн көрдім. Жалпы, Қазақстанда сурдоспорт 
белсенді дамып келеді десем, артық емес. Бұл 
– әлемдік спорт қауымдастықтарын қуантар-
лық жаңалық.  Бұдан бұрын дзюдодан жоғары 
деңгейде чемпионат өтті. 2026 жылы да күрес, 
дзюдо және таэквондо чемпионаттарын өткізе 
аламыз деген үміттеміз. Ал, ең маңыздысы – 
ол халықаралық комитеттің Қазақстанда 2027 
жылы қысқы Сурдлимпиада ойындарын өткізу 

● ТАЭКВОНДО

Жерлестер жеңіске жетті
Қарағанды облысының есту қабілеті 

нашар спортшылары таэквондодан Қа-
зақстан чемпионатында жеңіске жетті. 

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  

«Татар-башқұрт бірлестік-
терінің қызметі және негізгі 
жұмыс бағыттары» атты баян-
даманы облыстық «ИХЛАС» 
татар-башқұрт қоғамдық орта-
лығы» қоғамдық бірлестігінің 
жетекшісі Рифат Хакимов, 
жазушы Герольд Бельгердің 90 
жылдығына арналған «Қазақ да-
ласындағы неміс ұлы» баяндама-
сын «Видергебурт» неміс орта-
лығының облыстық қоғамының 
этномәдени жұмыс бөлімінің 
жетекшісі Анастасия Коваленко 
жұрт назарына ұсынды. 

Сондай-ақ, дөңгелек үстел-
де «Қазақ тілінің қоғамдағы 
орны» баяндамасын «Парасат» 
қазақ тілі қоғамдық бірлесті-
гінің жетекшісі, Қарағанды 
жоғары политехникалық кол-
леджінің арнайы пәндер оқы-
тушысы Гүлжәмила Әзбай 
ортаға салды.  Ал, «Балабақ-
шадағы «Әжемнің ертегісі» 
жобасын жүзеге асыру моделі» 
баяндамасымен қазақ тілі пәні 
мұғалімі Алмагүл Бейсембеко-
ва мінбеге көтерілсе, «Мәміле» 
әңгімелесу клубы қазақ тілі 
пәнінің мұғалімі Ольга Тим де 
өз ойымен бөлісіп, мемлекеттік 
тілді тұғырынан түсірмеудің 
жолдарын айтты.

Шара соңында, қатысушы-
лар атқарылып жатқан жұмы-
старының сәтті жалғасуы Тіл 
саясатын дамытудың 2023-
2029 жылдарға арналған тұжы-
рымдамасының ойдағыдай жү-
зеге асырылуының арқасында 
екенін атап өтті.

Сонымен қатар, зағип пай-
даланушылар үшін мобильді 
телеграм қосымшасы арқылы 
қажет мәтінді дыбыстап қол-
дану ұсынылып, мемлекет-
тік тілдегі ертегілер арқылы 
мүмкіндігі шектеулі балалар-
ды қоғамға бейімдеу аясында 
жасалып жатқан жұмыстар 
жөнінде кеңінен ақпарат беріл-
ді. Оқырмандар мамандарға 
сұрақтарын қойып, тақырыпқа 
сай ұсыныстар да айтылды. 
Мемлекеттік тілді білу, құр-
меттеу, тұғырынан түсірмеу-
ге атсалысу, қолданыс аясын 
кеңейту еліміздегі біртұтастық 
пен бірлікті қамтамасыз етіп, 
дамуымызға әсер ететін басты 
фактор екенін айтқымыз келеді.

Мақпал ЖАНАТҚЫЗЫ,
кітапхананың 

сектор басшысы
Сурет

 ұйымдастырушылардан

● ДӨҢГЕЛЕК ҮСТЕЛ

Бірліктің 
бекем кепілі

Облыстық зағип және нашар көретін азаматтарға ар-
налған арнайы кітапханада Қарағанды облысы Қазақстан 
халқы Ассамблеясы өкілдері, білім мекемелері, мәдениет 
ошақтарының қызметкерлері және кітапханашылар мен  
оқырмандар қатысқан «Мемлекеттік тіл – ұлт бірлігінің 
басты факторы» атты дөңгелек үстел өтті. Шара қонақта-
ры қазақ тілінің этносаралық қатынас тілі ретіндегі рөлін 
күшейтуге және мемлекеттік тіл саясатын жүзеге асыруда 
ақпараттық қолдау көрсетуге қатысты өзекті мәселелерді 
талқылап, осы бағыттағы жұмыс тәжірибесімен бөлісті.

Жарыс Канаданың Маркем қа-
ласында өтті. 16 елден 88 спорт-
шы  қатысты. Медальдар 11 бағыт 
бойынша сарапқа түсті. Әлем 
кубогында Қазақстан атынан 15 
шебер қатысып, құраманың 10 мү-
шесі медальмен елге оралды. Бұл 
жетістікте Қарағанды облысы  жас 
спортшыларының үлесі зор.

Эдуард Ким ерлер солосы тех-
никалық бағдарламасының жеңім-
пазы атанса, Виктор Друзин ерлер 
солосы бағдарламасында алтын 
медаль жеңіп алды. 

Эдуард Ким мен Наргиза Бо-
латова микс-дуэті техникалық 
бағдарламада күміспен күптелді.

Виктор Друзин мен Анна Пав-
лецованың микс-дуэті еркін бағдар-
ламада үшінші орынға тұрақтады.

Еркін бағдарлама құрамында 
Наргиза Болатова, Ясмин Тұяқова 
(Теміртау), Әйгерім Құрманғали-
ева, Анна Павлецова, Ксения Ма-
карова (Теміртау), Этери Какутиа 
(Теміртау), Жаклин Якимова және 
Валерия Столбунова өнер көрсет-
кен спортшылар тобы қола жүл-
дені қанағат тұтты.

Осы жарыста 17 жастағы Вик-
тор Друзин ересектер санатын-
дағы мансабында алғашқы алты-
нына қол жеткізді. Ол Маркемде 
еркін бағдарламада жеке өнер көр-
сетіп, 193.7938 ұпаймен жеңіске 
жетті. Екінші орынды Филиппо 
Пелати 86.1168 ұпаймен иеленді. 
Деннис Боней 185.8751 ұпаймен 
үшінші нәтиже көрсеткен бола-
тын.

● БӘРЕКЕЛДІ!

Жеті медаль суперфиналға жеткізді
Кеншілер өлкесінің спортшылары мәнерлеп жүзуден World 

Aquatics Әлем Кубогының үшінші кезеңінде жеті медаль жеңіп 
алды. Жалпыкомандалық есепте Қазақстан құрамасы екінші 
орынға ие болса,  бірінші орын биігіне қытайлықтар көтерілді.

– Өзімді керемет сезінемін, 
– деді алтын медальға ие болған 
Виктор Друзин. – Мен бәрі мінсіз 
болғанын қалаймын. Бұл жетістік 
үшін барымды салдым.

World Aquatics әртістік жүзу 
бойынша Әлем Кубогы жыл сай-
ын өткізіліп отыратынын атап 
өткен жөн. Сайыс үш кезең мен 
суперфиналды қамтиды. Біріншісі 
Бейжіңде, екіншісі Парижде өтті.

Әлем Кубогының кезеңдерінде 
өнер көрсету қорытындысы бой-
ынша ең жоғары рейтингі бар 12 
команда 3-5 шілде аралығында Бу-
дапештте (Венгрия) суперфиналда  
өз өнерлерін көрсету мүмкіндігіне 
ие болады.

Гүлім ҚҰДАЙБЕРГЕН,
Е.Бөкетов атындағы 

Қарағанды зерттеу
 университеті

филология факультетінің
 ІІ курс студенті

● БАЙҚАУ

Байқауға 7-18 жас аралығындағы 83 бала 
қатысты. Комиссияның шешімі бойынша 12 қа-
тысушы жүлделі орынға ие болды. Балалардың 
салған суреттерінен  қазіргі экологияның қандай 
жағдайда екенін байқауға болады.  Түрлі-түсті 
бояуларды қолдану арқылы суретке жан беріп, 
оған өзіндік идея ұсынып, тіпті, әрбір шығармаға 
атау берген сурет салу байқауының жеңімпазда-
рын облыстық экология департаментінің маман-
дары құттықтап, арнайы сыйлықтар табыстады. 
Байқаудың мәнін Қарағанды облысы бойынша 
экология департаментінің басшысы  Дархан 
Исжанов атап өтті. 

–  Экологиялық мәдениетті қалыптастыру, 
сана сезімді жетілдіру –   басты міндет. Жас ұр-
пақты  экологияны аялауға, қоршаған ортаны 
қорғап, қамқоры болуға шақыру қажет. Қоршаған 
ортаның қандай әсем, нәзік екенін көрсетіп, соны 
естерінде сақтап, айналасын таза ұстап, табиғат-
тың маңыздылығын ұғындыру керек, – деді Дар-
хан Ерғалиұлы.

Байқауда 15-18 жас аралығындағы қатысушы-
лар арасында  оза шапқан Милана Ынтықбаева-
мен  сұхбаттасқан едік. 

– Мен алты жасымнан бастап сурет саламын. 
Бүгінгі сайысқа шишаның суретін салдым. Оның 
жоғарғы жағында жүзіп жүрген кит, балықтар, 

Бала жанарындағы қоршаған орта 
Қарағандыда «Таза болса табиғат – 

аман болар адамзат» атты облыстық бала-
лар суреттерінің байқауы өтті. Экология 
күніне орай ұйымдастырылған байқауда 
қоршаған ортаны сақтау, балалардың эко-
логиялық мәдениетін арттыру, әлеуметтік 
және экологиялық  жауапты азаматтарды 
тәрбиелеу мақсаты көзделген. 

ал астында шашылып жатқан қоқыстар бейне-
ленген. Бұл суретті салу үшін  акварель бояуын 
пайдаландым. Мұны салудағы басты идея – қор-
шаған ортамыздың, теңіздің ластанып жатқанын 
білдіргім келді.  Маған осы жобаға  жетекшім 
ұсыныс білдірді. Жобаға бірінші рет қатысып 
тұрмын, жеңімпаз атанғаным жақсы жобалар 
жасауға күш береді, – деп өз әсерімен бөлісті.

«Таза болса табиғат – аман болар адамзат» 
атты суреттер байқауы жоғарғы деңгейде өтті. 
Жеңімпаздар диплом, қаржылай сертификат 
және естелік сыйлықтармен марапатталды. 

                                  Аружан ДУЛАТҚЫЗЫ,
Е.Бөкетов атындағы 

зерттеу  университеті,
журналистика бөлімінің II курс студенті
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туралы ұсынысы, – деді Адам Коса.
Қарағандылық қатысушылар арасында 

алтын алған Нұрдәулет Жақып.  Ол – XXIV 
Сурдлимпиада ойындарының қола жүлдегері. 
Спорттың бұл түрімен айналысқанына 20 жылға 

жуықтаған. Нұрдәулет Азия және Әлем чемпи-
онаттарына қатысуға дайындығын пысықтауда. 

Ал, Чемпионаттың II орыны Жамбыл об-
лысының спортшыларына бұйырса, III орынды 
Астанадан келген таэквондошылар иеленді.
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